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cO NOVéhO V ČESKém SVAZu  
VĚDEcKOTEchNicKých SPOlEČNOSTí

Vážené dámy, vážení pánové, 
milé kolegyně, milí kolegové, 
přátelé,

mám radost, že Vás mohu opět 
oslovit po našem setkání na val-
né hromadě před půl rokem 
a shrnout naše aktivity a plány 
do budoucna.

Jak vyplývá z našich zpráv o činnosti, pokračujeme 
úspěšně v naplňování naší mise, kterou je především 
péče o kvalitu profese našich individuálních členů a za-
stupování jejich odborných zájmů v naší zemi i v za-
hraničí. Svaz pokračoval úspěšně v naší snaze, kterou 
je podpora aktivit členských spolků a také domů tech-
niky, péče o náš majetek a jeho technické zlepšová-
ní. Dokončili jsme úspěšně obnovu fasád všech našich 
domů na Novotného lávce pod odborným dohledem 
Národního památkového ústavu a také pokračujeme 
ve zkvalitňování technického vybavení a vzhledu vnitř-
ních prostor. Je to významný počin, který přispěje k re-
prezentaci Svazu vzhledem k  inženýrským institucím 
z celého světa v rámci 28. Valného shromáždění Světové 
federace inženýrských organizací WFEO, které bude pro-
bíhat v našich prostorách v termínu 9. a 10. října 2023. 
Mimochodem bych Vás chtěl informovat, že ČSVTS je za-
kládajícím členem WFEO z roku 1968 a hostil v období 
24. až 30. září 1989 v prostorách na Novotného lávce  
12. Valné shromáždění WFEO.

Řídící výbor WEC 2023 ve spolupráci s WFEO připravil 
program jednání Valného shromáždění a také vědec-
ký program kongresu, který bude probíhat ve dnech  
11. až 13. 10. 2023 v Kongresovém centru v Praze  
(www.wec2023.com). Pro zajištění úspěšného průběhu 
kongresu využíváme k propagaci domácí i zahraniční 
partnerské instituce a samozřejmě také počítáme s Vaší 
pomocí. Jde o prestiž našeho Svazu a věřím, že využije-
te svých kontaktů k rozeslání pozvánky k účasti velkému 
počtu domácích i zahraničních členů Vašich partner-
ských inženýrských a vědeckých společností.

ČSVTS je aktivním členem Evropské federace národních 
inženýrských asociací FEANI, která se od Nového roku 
2023 transformovala do nové organizace Engineers 
Europe. Iniciátor a zakladatel našeho členství v této 
evropské inženýrské federaci již od roku 1995, pan  

docent Zdeněk Trojan, ukončil k 31. 12. 2022 svoji funk-
ci prezidenta Českého národního výboru FEANI. Český 
národní výbor na svém zasedání provedl volbu nového 
prezidenta, a viceprezidenta. Je mi velkou ctí, že mohu 
převzít od pana docenta Trojana štafetu reprezentace 
českých inženýrů v nové evropské inženýrské organizaci 
a chtěl bych na tomto místě poděkovat panu docentu 
Trojanovi za jeho vynikající působení ve funkci předsedy 
Českého národního výboru FEANI a skvělou reprezentaci 
českých inženýrů a českých technických univerzit a prů-
myslu v Evropě. Viceprezidentem Českého národního 
výboru Engineers Europe byl zvolen prof. Ing. František 
Hrdlička, CSc. Generální sekretářkou zůstává Ing. Zdenka 
Dahinterová, EUR ING. Novou tajemnicí se stala paní 
Pavlína Dvořáková.

V závěru bych chtěl ještě poděkovat všem, kteří zajis-
tili konání špičkové mezinárodní konference ČSVTS za-
měřené do oblasti technického vzdělávání, pořádané 
ve spolupráci se Senátem Parlamentu České republiky  
14. 3. 2023 v rámci oslav Světového inženýrského dne 
WED 2023, především panu docentu Zdenku Trojanovi 
a paní Ing. Zoře Vidovencové.

Daniel hanus
předseda ČSVTS
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SVĚTOVý iNžENýRSKý DEN 2023
UNESCO na 40. zasedání své Generální konference ko-
nané v Paříži ve dnech 12. až 27. listopadu 2019 vyhlá-
silo 4. březen Světovým inženýrským dnem uNEScO 
– World Engineering Day. Stalo se tak na základě inici-
ativy Světové federace inženýrských organizací – WFEO. 

Český svaz vědeckotechnických společností z.s. – ČSVTS 
je zakládajícím členem této federace, která vznikla již 
v roce 1968 a k dnešnímu dni ji tvoří více než stovka ná-
rodních, regionálních a celosvětových specificky zamě-
řených inženýrských organizací.

1. místopředseda Senátu Parlamentu České republiky Jiří 
Drahoš a předseda Českého svazu vědeckotechnických spo-
lečností z.s. Daniel Hanus se záštitou Výboru pro vzdělává-
ní, vědu, kulturu, lidská práva a petice Senátu Parlamentu 
České republiky uspořádali konferenci při příležitosti oslav 

Světového inženýrského dne 2023 - World Engineering 
Day 2023, která se konala dne 14. března 2023 v Jednacím 
sále Senátu PČR. Tématem konference byla role inženýrství 
a inženýrů v současné společnosti a úloha a kvalita technic-
kého a dalšího vzdělávání při naplňování vizí rozvoje ČR. 

mEZiNáRODNí KONfERENcE Při PřílEžiTOSTi OSlAV 
SVĚTOVéhO iNžENýRSKéhO DNE 2023

Jiří Drahoš: „Když dobře nastavíme systém technického 
vzdělávání, tak můžeme přitáhnout k technickým oborům 
dostatečně velké množství vzdělaných lidí, a tak zvýšit kon-
kurenceschopnost České republiky v globalizovaném svě-
tě. Ať je to umělá inteligence, polovodiče a další technické 
obory budoucnosti, ty všechny budou potřebovat kvalitně 
vzdělané inženýry.“

Daniel hanus: „Potřeba technicky vzdělaných odborníků 
a zejména jejich nedostatek je v České republice enorm-
ní a limituje další rozvoj a ekonomickou prosperitu státu. 
Cílem konference je proto upozornit na kritický stav vývoje 
a přispět k řešení tohoto stavu.“

cO NOVéhO V ČESKém SVAZu  
VĚDEcKOTEchNicKých SPOlEČNOSTí
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Také byla poskytnuta informace k Světovému inženýrské-
mu konventu WEC 2023, který se bude konat 11. – 13.10. 
2023 v Praze.

Na konferenci s klíčovými projevy vystoupili tři zahraniční 
hosté: výkonný ředitel Světové federace inženýrských or-
ganizací Jacques de mereuil, generální sekretář Asociace 
evropských fakult stavebního inženýrství Alfredo Soeiro 
a člen výkonného výboru Evropské federace inženýrských 
národních asociací a zároveň prezident Svazu slovenských 
vědeckotechnických společností Dušan Petráš. 

Tématem první panelové diskuse byla připravenost absol-
ventů inženýrských oborů a jejich uplatnění na trhu prá-
ce. Diskutovali o tom významní zástupci MPO, průmyslu 
a MSP. Ve druhé panelové diskusi se řečníci věnovali vzdě-
lávacímu systému na evropských technických univerzitách. 
Odborníci z MŠMT, univerzit a Národního akreditačního 
úřadu pro školství se zaměřili především na měnící se poža-
davky na obsah a kvalitu vysokoškolského vzdělávání.

K tématu 1. panelové diskuse vystoupili a svůj pohled 
zástupců průmyslu a všeobecně uživatelů inženýrských 
služeb na kvalitu absolventů inženýrských studijních pro-
gramů nabídli: Eduard muřický – vrchní ředitel MPO ČR 

a Růžena Petříková – místopředsedkyně Rady kvality ČR, 
a dále diskutující (v abecedním pořadí): Zdeněk Čančura 
– ředitel útvaru řízení kvality JE ČEZ, milena Jabůrková – 
členka vedení IBM Central Region a viceprezidentka Svazu 
průmyslu a dopravy ČR, Eduard Palíšek – generální ře-
ditel SIEMENS ČR a člen představenstva Svazu průmyslu 
a dopravy ČR, Eva Svobodová – členka představenstva 
a generální ředitelka Asociace malých a středních podniků 
a živnostníků ČR. moderátorkou panelové diskuze i byla 
Růžena Petříková.

Tématem druhé panelové diskuse byla reakce vzdělávací-
ho systému na evropských technických univerzitách na ra-
dikálně se měnící požadavky na obsah a kvalitu vysoko-
školského vzdělávání pohledem poskytovatelů vzdělávání. 
K tématu vystoupil Dušan Petráš – člen výkonného výboru 
Engineers Europe (FEANI) a prezident Zväzu slovenských 
vedeckotechnických spoločností, diskutujícími byli (v abe-
cedním pořadí): miroslav Brzezina – rektor Technické 
univerzity v Liberci, Romana hofmanová – viceprezident-
ka Evropské organizace pro kvalitu (EOQ), Karel Kabele 
– proděkan Fakulty stavební ČVUT v Praze a člen předsta-
venstva ČKAIT, Petr Noskievič – člen Rady Národního akre-
ditačního úřadu pro vysoké školství a Vojtěch Tomášek – 
vedoucí kanceláře vrchní ředitelky sekce vysokého školství, 

cO NOVéhO V ČESKém SVAZu  
VĚDEcKOTEchNicKých SPOlEČNOSTí
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vědy a výzkumu, Ministerstvo školství, mládeže a tělový-
chovy ČR. moderátorem panelové diskuze ii byl michael 
Šebek – Fakulta elektrotechnická ČVUT v Praze.

Oslavami Světového inženýrského dne (WED) se mají zdů-
raznit přínosy inženýrů a inženýrství pro současný svět 
a zlepšovat veřejné chápání toho, že jsou to inženýrství 
a technologie, co rozhodující mírou přispívá k zabezpečo-
vání požadavků na moderní život a při zajišťování udrži-
telného rozvoje. WED má být příležitostí pro dialog mezi 
inženýry a tvůrci politických rozhodnutí, představiteli prů-
myslu a dalších hospodářských sfér, vědci, nevládními or-

ganizacemi a obecně veřejností při řešení problémů sou-
časné civilizace, z nichž většina není řešitelná bez využití 
inženýrských přístupů a práce profesních inženýrů. 

doc. ing. Zdeněk Trojan, cSc., EuR iNG
bývalý prezident ČNV FEANI

Pavlína Dvořáková
Český svaz vědeckotechnických společností z.s.

cO NOVéhO V ČESKém SVAZu  
VĚDEcKOTEchNicKých SPOlEČNOSTí

OSlAVA SVĚTOVéhO DNE iNžENýRSTVí 2023 V mADRiDu
Začátkem března se v sídle španělských inženýrů  
El Instituto de la Ingeniería de España setkali inženýři, 
zástupci národních inženýrských asociací a svazů z celé-
ho světa. Institut španělských inženýrů společně s před-
staviteli Světové federace inženýrských organizací WFEO 
pořádal několik zajímavých akcí, ale především meziná-

rodní konferenci při příležitosti oslav Světového inženýr-
ského dne 2023.

Tématem odborné konference bylo „Inženýrství v měs-
tech budoucnosti“ se skvělými vystoupeními řečníků 
z Evropy, Asie, Afriky a Jižní Ameriky. Vystoupení se do-

Zástupci národních inženýrských asociací Sídlo El Instituto de la Ingeniería de España
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cO NOVéhO V ČESKém SVAZu  
VĚDEcKOTEchNicKých SPOlEČNOSTí

týkala okruhu otázek spojených s rozvojem měst, jejich 
závislosti na energii, surovinách, zásobování vodou, 
mluvilo se o velkých výzvách jako je prevence katastrof 
ve velkých urbanzačních celcích, infrastruktuře měst 
a o demografických otázkách. S tím souvisí mobilita, 
komunikace….Skvělé a abmiciózní projekty se týkaly ur-
banizačních řešení v některých zónách Madridu a jejich 
propojení, Dr. Mustafa Shehu představil vyrůstající měs-

Doc. Hanus s kolegy z WFEO

Prezident Institutu španělských inženýrů Dr D. José Trigueros Rodrigo

Doc. Hanus pozval účastníky na WEC 2023

Palác Cibeles, Madrid

Palác Cibeles, vstupní hala, Madrid
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cO NOVéhO V ČESKém SVAZu  
VĚDEcKOTEchNicKých SPOlEČNOSTí

to “Nigeria International Commerce City“, známé také 
jako Eko Atlantic City, které se staví na půdě vyzdvižené 
z Atlantického oceánu v Lagosu v Nigérii. Eko Atlantic City 
bude mít celkem 10 čtvrtí, na ploše přibližně 10 km2 a na-
bídne možnosti bydlení pro 250 000 obyvatel, 150 000 

osob dojíždějících denně za prací v sektorech finančním, 
obchodním, turistickém a souvisejících službách. Celý 
program je možné stáhnout na https://drive.google.
com/file/d/1MYXf63odMKO2lP1PXIBM8w9Jpv6Njq5A/
view?pli=1

Park Retiro, Madrid

Zástupci národních inženýrských asociací

Zleva: J. Moncomble, A. Kounitzky, J. Kretschmann, D. Hanus

Zleva: D. Hanus, N. Matalanga s dcerou

Pracovní jednání se předsedy komisí WFEO

Jednání v pracovně prezidenta Institutu španělských inženýrů
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cO NOVéhO V ČESKém SVAZu  
VĚDEcKOTEchNicKých SPOlEČNOSTí

Předseda Českého svazu vědeckotechnických společnos-
tí doc. Ing. Daniel Hanus, CSc. vystoupil na této kon-
ferenci, představil odborný program připravovaného 

Světového inženýrského konventu - WEC 2023, který se 
bude konat tento rok v říjnu a pozval účastníky konfe-
rence do Prahy.

SVĚTOVý DEN iNžENýRSTVí 2023
K Světovému dni inženýrství 2023 vystoupili prezi-
dent WFEO – Světové federace inženýrských organiza-
cí prof. José Vieira, prezident Královské akademie inže-
nýrů Španělska prof. Antonio Colino, rektor Technické 
univerzity v Madridu, prof. Guillermo Cisneros, a další 
významní představitelé WFEO a průmyslu. Dr. Marlene 
Kanga představila vítězné 3 projekty Hackatonu, který 
WFEO uspořádala k Světovému dni inženýrství 2023.

Zástupci WFEO využili setkání v hlavním městě Španělska 
také k pracovním jednáním, a protože je WFEO spolupo-
řadatel Světového inženýrského konventu - WEC 2023 
v Praze, na programu byly i otázky týkající se programu 
a subsekcí dle témat kongresu, které připravují předse-
dové 13 odborných komisí WFEO.

Světový inženýrský konvent WEc je 
nejvýznamnější aktivitou Světové 
federace inženýrských organizací – 
the World federation of Engineering 
Organizations (WfEO), která je pořá-
dána každé čtyři roky v různých konti-
nentech jako největší světové setkání 
inženýrů, vědců, techniků, studentů, 
zástupců univerzit, průmyslu, výzku-
mu, mediální a politické sféry s počty 
účastníků 3000 až 6000.

Jeho termín se nezadržitelně blíží. Kongres se uskuteční 
ve dnech 11.-13. října 2023 v Kongresovém centru Praha. 
Akce získala podporu řady významných domácích i za-
hraničních institucí: záštitu UNESCO dopisem jeho ge-
nerální ředitelky Audrey Azoulay, připojila se také Česká 
komise pro UNESCO. Významnou skutečností je, že akci 
vyjádřil podporu a udělil záštitu předseda vlády České 
republiky Petr Fiala. Potěšilo nás vyjádření podpory 
a příslib generálního tajemníka OSN Antónia Guterrese 
poskytnout pro zahajovací ceremoniál zdravici formou 
videa. Také jsme již získali záštity MŽP, MPO, MŠMT, 
MVVI, MZV a s dalšími probíhá jednání. Partnerskou 
spolupráci přislíbily např. české technické univerzity, 
TAČR, ČKAIT, ČKA, SP ČR a SPS, ASI, IA, AECEF A ČEZ.

Cílem kongresu WEC 2023 je prezentovat současné úspě-
chy v řešení problematiky udržitelného rozvoje a příkla-
dy dobré praxe se zaměřením na využívání inovativních 
a průlomových technologií, které účinně reagují na pla-

Zleva: A. Kounitzky, J. Macharé, D. Hanus

Propagace WEC 2023
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netární výzvy a na zajišťování ekologické udržitelnosti 
a bezpečného života lidstva v budoucnosti.

Tuto významnou světovou událost konanou v Praze se sna-
žíme koncipovat tak, aby se stala příležitostí k představe-
ní České republiky jako země vysoké vědecké, technické, 
vzdělanostní a kulturní úrovně, jako země, která významně 
přispívá výsledky své práce k zabezpečování globálních 
společenských potřeb, hospodářské prosperity a na ni na-
vazující kvalita života. Při uskutečňování této koncepce je 
možné prezentovat úspěchy našeho hospodářství, průmys-
lu, výzkumu, vývoje, inovací a školství v rámci odborné ná-
plně programu kongresu, na výstavě a dalších doprovod-
ných akcích a v rámci společenského programu nabídnout 
možnost poznávat kulturní a přírodní krásy naší země. 
Řídící výbor ČSVTS, ve spolupráci s řídícím výborem 
WFEO a s vědeckým výborem kongresu (který tvoří špič-
koví zahraniční a domácí odborníci) připravují atraktivní 
odborný program kongresu.

Program bude naplňován plenárními přednáškami svě-
tových kapacit a orálními či posterovými vystoupeními 
přihlášených účastníků. Jednání budou probíhat v 14 
paralelních sekcích, budou doplněna panelovými disku-
semi, odbornými fóry věnovanými např. Baťovu systému 
podnikání a vzdělávání, problematice žen ve vědě a inže-

nýrství, ranními besedami při čaji např. pro mladé inže-
nýry a studenty. Připravujeme atraktivní exkurze do vý-
znamných vědeckých institucí a technicky zajímavých 
míst. Samozřejmě nebude chybět ani prostor na setkávání 
a společenské aktivity. 

Detaily jsou na www.wec2023.com

-red- 

Národní rada inženýrů itálie - consiglio Nazionale degli ingegneri ocenila zásluhy předsedy Českého sva-
zu vědeckotechnických společností z.s. doc. ing. Daniela hanuse, cSc. za spolupráci v rámci aktivit fEANi 
(federace evropských národních inženýrských asociací).

V sídle Národní rady inženýrů Itálie (NRI) v Římě doc. Hanus převzal z ru-
kou prezidenta (NRI) pana Angelo Domenico Perrini významné ocenění

doc. Hanusovi gratulovali členové Prezídia Národní rady inženýrů Itálie 
doc. Hanus - třetí zprava
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PlAKETA ZA ROZVOJ SPOluPRácE mEZi ČSVTS A ZSVTS
Na přelomu listopadu a prosince 2022 se uskutečnilo tra-
diční setkání svazů Českého svazu vědeckotechnických 
společností z.s. (ČSVTS) a Zväzu slovenských vedecko-
technických spoločností (ZSVTS), tentokrát v Bratislavě 
v sídle ZSVTS.

V průběhu odborného programu se oba svazy informo-
vali o svých aktivitách. ZSVTS uspořádalo v rámci Týdne 
vědy a techniky v listopadu na Slovensku konferenci 
k Elektromobilě na Slovensku a k Vodíku a jeho budouc-
nosti, které se byly vysoce hodnoceny.

Dále je ZSVTS spoluorganizátorem akce Fórum inžini-
erov a technikov  Slovenska FITS, které bývá v březnu 
a stává se vyhledávanou akcí. Už 25 let se slovenští kole-
gové podílí na udělování prestižní ocenění v 5 kategori-
ích Vedec roka SR.
Prezident ZSVTS prof. Dušan Petráš informoval o aktu-
álním stavu akreditací EUR ACE v rámci vybraných stu-
dijních programů na Slovensku v roce 2022: 7 akredita-
cí v 2022, z toho 5 na Strojnické fakultě TU v Košicích. 
Předseda ČSVTS doc. Hanus nabídl kolegům ze ZSVTS 
vystoupení k problematice akreditace EUR ACE v rám-
ci odborné konference v Senátu PČR k oslavě World 
Engineering Day 2023 v březnu 2023. Delegace si dále 
vyměnily zkušenosti z projektu EUR-ING 2.0, který má 
být certifikátem a ne titulem, od roku 2023.

Doc. Hanus předal ocenění Plaketa za rozvoj spolupráce 
Ing. Jánovi Šedivému, CSc. ze Slovenské cestné společ-

nosti za rok 2022 a převzal plaketu pro Ing. Jana Švarce 
z České silniční společnosti za rok 2022.

Srdečně gratulujeme!

Oba svazy, jako vyjádření své nadstandardní spolupráce, 
oceňují jednu osobnost z členského spolku ZSVTS a jed-
nu osobnost z členského spolku ČSVTS oceněním Plaketa 
za rozvoj spolupráce. Tímto oceněním vyjadřují uznání 
a poctu jednotlivcům za jejich významný přínos v oblas-
ti vědy a techniky a v rozvoji česko-slovenských vztahů 
jednou za rok. 

ing. Zora Vidovencová
Český svaz vědeckotechnických společností z.s.

Zleva: prof. Petráš, Ing. Šedivý, doc. Hanus

EuROPEAN ENGiNEERS ČESKý NáRODNí VýBOR
Činnost Českého národního výboru (ČNV) je od začát-
ku letošního roku poznamenaná realizací změn vyplý-
vajících z rozhodnutí podzimní valné hromady FEANI, 
implementací projektů EURING 2.0, E4E a doporučení 
SDG7.

Dne 24. února 2023 se konalo zasedání Shromáždění 
Českého národního výboru a 4. března 2023 zasedání 
České monitorovací komise.

Na obou zasedáních se projednávalo zavadění schvále-
ných změn do další činnosti ČNV. V nadcházejícím ob-

dobí je třeba řešit zaměření činnosti České monitorovací 
komise, a to zejména rozšířením členů komise o zástup-
ce českých technických univerzit na patřičné úrovni. Je 
třeba dořešit mezinárodní akreditaci českých technic-
kých univerzit v databázi EEED a respektovat požadavky 
na změny v žádostech o udělení certifikátu EURING. Byly 
upřesněny požadavky, které bude třeba splnit pro akre-
ditaci oborů v EEED. Bylo doporučeno připravit pracovní 
verzi činností vycházejících z nových směrnic v interpre-
taci pro Českou republiku a projednat s ČKAIT spoluprá-
ci při zajišťování celoživotního vzdělávání; současně také 
zajistit spolupráci s ministerstvem pro místní rozvoj.
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Na zasedání Shromáždění ČNV byly řešeny personální 
změny ve vedení ČNV. Novým prezidentem byl zvolen 
doc. Ing. Daniel Hanus, CSc., EUR ING a místopředsedou 
prof. Ing. František Hrdlička. Doc. Hanus poděkoval odstu-
pujícímu prezidentovi doc. Ing. Zdeňku Trojanovi, CSc., 
EUR ING za jeho dlouhodobou přínosnou práci ve FEANI. 
Doc. Trojan je respektovanou osobností v celé inženýrské 
komunitě a dokázal vyřešit i zdánlivě neřešitelné problémy, 
které vznikaly při činnosti a spolupráci s FEANI.

Na zasedání monitorovací komise bylo dohodnuto, že 
není třeba bezodkladně řešit aktualizaci databáze EEED 
v oblasti programů s ohledem na žádosti o udělení cer-
tifikátu EURING vzhledem k tomu, že absolventi mohou 
žádat o jeho udělení až po dvou letech praxe a v loň-
ském roce byla provedena aktualizace vstupních údajů 
uvedených v databázi. Je však nezbytné oslovit rekto-
ry technických univerzit s informací o změnách schvá-

lených valnou hromadou FEANI v říjnu loňského roku, 
o výhodách členství a spolupráce s Engineers Europe 
a s žádostí o nominaci odpovědného zástupce školy 
v České monitorovací komisi. Dále bude potřeba navázat 
užší spolupráci se společnostmi, které mají již zpraco-
vaný systém dalšího vzdělávání a úspěšně ho využívají.
Dne 21. dubna 2023 se konalo regionální digitální za-
sedání středoevropské skupiny Engineers Europe. 
Na programu byla zpráva o řešení projektu E4E, zprá-
vy o činnosti jednotlivých členů středoevropské skupi-
ny a agenda nadcházejícího členského fóra Engineers 
Europe a valné hromady.

ing. Zdenka Dahinterová, EuR iNG
generální sekretářka ČNV

V letošním roce se dožívá významného životního jubi-
lea Ing. Zdenka Dahinterová, EUR ING. Je absolvent-
kou Fakulty stavební ČVUT v Praze a postgraduální-
ho studia na Vysoké škole ekonomické. Po ukončení 
školy začala pracovat v n.p. Geologický průzkum se 
specializací na výpočty zásob nerostných surovin 
a poté na Úřadu předsednictva federální vlády jako 
tajemnice vládní Komise pro klasifikaci zásob loži-
sek nerostných surovin. Po rozpadu federace pra-
covala na Ministerstvu hospodářství ČR a od roku 
1995 do roku 2006 jako výkonná místopředsedkyně 
Českého svazu vědeckotechnických společností.

Ing. Dahinterová je dlouholetou členkou a funkcio-
nářkou Československé vědeckotechnické společnos-
ti, jejíž nástupnickou organizací je Český svaz vědec-
kotechnických společností z.s. Od roku 1972 působí 
v Silikátové společnosti ČR, také působila v různých 
funkcích v České radě Československé vědeckotech-
nické společnosti a Českém svazu vědeckotechnic-
kých společností z.s.

V roce 1989 byla zvolena předsedkyní hlavní sjezdo-
vé komise, stála v čele České rady Československé 

vědeckotechnické společnosti a řídila spolu s teh-
dejším předsedou Slovenské rady Československé 
vědeckotechnické společnosti Ing. Kolárem transfor-
maci Československé vědeckotechnické společnos-
ti. V těchto krizových letech svým racionálním pří-
stupem a argumentační základnou podpořila vznik 
Českého svazu vědeckotechnických společností.

Pro svůj aktivní a svědomitý přístup k plnění úkolů 
byla několikrát zvolena do předsednictva Českého 
svazu vědeckotechnických společností. Po vstupu 
ČSVTS do FEANI (nyní Engineers Europe) byla zvo-
lena předsedkyní EUR ING klubu a po skončení to-
hoto mandátu generální sekretářkou Českého národ-
ního výboru FEANI. Vzhledem k dlouholeté činnosti 
ve prospěch Svazu jí bylo uděleno nejvyšší vyzname-
nání, a to medaile Christiana J. Willenberga.

Srdečně gratulujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí 
a životního optimismu.

členové předsednictva ČSVTS a kolegové

iNG. ZDENKA DAhiNTEROVá – žiVOTNí JuBilEum

cO NOVéhO V ČESKém SVAZu  
VĚDEcKOTEchNicKých SPOlEČNOSTí
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Od 1. června tohoto roku zahájí svoji činnost Jednotný pa-
tentový soud (UPC) a bude tím zároveň spuštěn celý systém 
jednotné patentové ochrany (UPP) v Evropě. Od tohoto 
data vstoupí v platnost Dohoda o Jednotném patentovém 
soudu (UPCA) a začnou se uplatňovat dvě nařízení EU, 
kterými se zavádí jednotný patent, která spolu s Dohodou 
tvoří tzv. patentový balíček. V platnost rovněž vstoupí se-
kundární právní rámec Evropské patentové organizace pro 
jednotný patent, zejména Pravidla týkající se jednotné pa-
tentové ochrany, která formálně pověřují Evropský paten-
tový úřad (EPÚ) správou jednotného patentu.

co to bude znamenat pro naše uživatele?
Ti budou mít při rozhodování o volbě vhodné patento-
vé ochrany v Evropě kromě již známých možností ochra-
ny národní cestou v jednotlivých státech a „klasickým“  
evropským patentem nově také na výběr evropský patent 
s jednotným účinkem (jednotný patent). Jeho výhodou 
oproti „klasickému“ evropskému patentu je zejména to, 
že odpadá nutnost validace v určených státech, v jejímž 
rámci je nutné u úřadů průmyslového vlastnictví urče-
ných států zaplatit poplatek a až na výjimky podat pře-
klad patentového spisu do úředního jazyka tohoto stá-
tu, a posléze placení udržovacích poplatků všude tam, 
kde byl evropský patent validován. Uživatelé mají nyní 
možnost po udělení evropského patentu podat žádost 
o jednotný účinek, která je bez poplatku, a získat jed-
notnou ochranu v těch zúčastněných členských státech 
EU, které již Dohodu ratifikovaly. Jednotný patent bude 
mít jednotnou povahu, což znamená, že bude poskyto-
vat jednotnou ochranu a bude mít stejný účinek ve všech 
zúčastněných členských státech. V důsledku toho může 
být takový patent omezen, převeden nebo zrušen pouze 
ve vztahu ke všem zúčastněným členským státům. Licenci 
však bude možné poskytnout i jen ve vztahu k území 
několika států. Jednotným patentem bude tedy poměr-
ně snadné získat jednotnou patentovou ochranu pro  
17 evropských států, jednotné, a tím i snazší, však bude 
zároveň i zrušení tohoto patentu. Za udržování jednotné-
ho patentu se platí pouze jeden poplatek, a to přímo EPÚ.

Česká republika Dohodu zatím neratifikovala. Studie 
o dopadech případného zavedení patentového balíčku 
na ČR ve svých závěrech doporučila s ratifikací Dohody 

vyčkat, zejména s ohledem na obavy z masivního ná-
růstu počtu patentů v ČR a ohrožení českých podniků, 
a dále obavy z vysokých soudních poplatků a vysokých 
náhrad soudních výdajů i vzhledem k problematice jazy-
kového režimu.

Výlučná pravomoc Jednotného patentového soudu se 
podle článku 3 UPCA vztahuje nejen na evropské paten-
ty s jednotným účinkem, ale i na evropské patenty, které 
dosud nezanikly ke dni vstupu této dohody v platnost, 
nebo byly uděleny po tomto dni, dodatková ochranná 
osvědčení vydaná pro výrobky chráněné evropským pa-
tentem a evropské patentové přihlášky, které nebyly vy-
řízeny ke dni vstupu této dohody v platnost nebo byly 
podány po tomto dni.

Jednotný patentový soud bude mít podle článku  
32 uPcA výlučnou pravomoc pro:
 a)  žaloby týkající se skutečného nebo hrozícího poru-

šování patentů a dodatkových ochranných osvědče-
ní a související právní prostředky na jejich ochranu, 
včetně protižalob týkajících se licencí;

b)  žaloby na prohlášení o neporušení patentů a dodat-
kových ochranných osvědčení;

c)  žaloby na předběžná nebo ochranná opatření a soud-
ní zákazy;

d)  žaloby na zrušení patentů a na prohlášení neplatnosti 
dodatkových ochranných osvědčení;

e)  protižaloby týkající se zrušení patentů a prohlášení 
neplatnosti dodatkových ochranných osvědčení;

f)  žaloby týkající se škod nebo náhrad souvisejících 
s prozatímní ochranou zajištěnou na základě zveřej-
něné evropské patentové přihlášky;

g)  žaloby týkající se využívání vynálezu před udělením 
patentu nebo práva založeného na předchozím vyu-
žívání vynálezu;

h)  žaloby na zaplacení náhrady za licence podle článku 
8 nařízení (EU) č. 1257/2012, a

i)   žaloby týkající se rozhodnutí Evropského patentového 
úřadu přijatých při plnění úkolů uvedených v článku 9 
nařízení (EU) č. 1257/2012.

Podle čl. 83 odst. 3 UPCA mohou přihlašovatelé a ma-
jitelé „klasického“ evropského patentu, jakož i majitelé 

SYSTém JEDNOTNé PATENTOVé OchRANY A ZAháJENí  
ČiNNOSTi JEDNOTNéhO PATENTOVéhO SOuDu
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dodatkového ochranného osvědčení (SPC) vydaného 
pro výrobek chráněný „klasickým“ evropským patentem, 
vyjmout svou přihlášku, patent nebo SPC z výlučné pra-
vomoci UPC („opt-out“). V důsledku toho nebude mít 
UPC pravomoc rozhodovat žádné soudní spory týkající 
se této přihlášky, patentu nebo SPC.

Již tři měsíce před za zahájením činnosti UPC, tedy 
od 1. března 2023, začalo běžet počáteční období (tzv. 
sunrise period), během něhož je možné u UPC provést 
vynětí „klasického“ evropského patentu z jeho pravomo-
ci; u soudu se mohou zaregistrovat ti patentoví zástupci, 
kteří jsou oprávněni zastupovat klienty ve sporech před 
UPC. U Evropského patentového úřadu, který bude jed-
notné patenty udělovat, je již od 1. ledna 2023 možné 
podat tzv. dřívější žádost o jednotný patent nebo požá-
dat o odklad vydání rozhodnutí o udělení evropského 
patentu. Bližší informace k podniknutí všech těchto kro-
ků jsou k dispozici na stánkách UPC a EPÚ.

Závěrem je třeba ještě jednou upozornit na to, že i když 
ČR Dohodu o Jednotném patentovém soudu (UPCA) ne-

ratifikovala, neznamená to, že by naši uživatelé neměli 
možnost získat jednotný patent nebo že by se na ně ne-
vztahovala pravomoc UPC.

Jednotný patent sice nebude platit na území ČR, uživatelé 
z ČR však o něj mohou žádat s tím, že udělený jednot-
ný patent se bude týkat území těch zúčastněných člen-
ských států EU, které Dohodu ratifikovaly. K 1. červnu  
2023 půjde o Rakousko, Belgii, Bulharsko, Dánsko, 
Estonsko, Finsko, Francii, Německo, Itálii, Lotyšsko, 
Litvu, Lucembursko, Maltu, Nizozemsko, Portugalsko, 
Slovinsko a Švédsko.

JuDr. Vladimír Zamrzla
předseda Asociace prostředníků a rozhodců ve věcech 
duševního vlastnictví

cílEm cATRiN JE PřiSPĚT K řEŠENí GlOBálNích VýZEV, 
i VE SPOluPRáci S EVROPSKOu BiOTEchNOlOGicKOu fEDERAcí

Český institut výzkumu a pokročilých technologií 
– cATRiN univerzity Palackého v Olomouci, jenž je 
Regional Branch Office (RBO) Evropské biotechnolo-
gické federace (EfB), upevňuje svoji pozici v této ne-
ziskové organizaci. lednové zasedání Výkonné rady 
EfB potvrdilo pro další dva roky na postu prezidenta 
Jeffreye cola, jenž je mimo jiné členem Vědecké rady 
cATRiN. funkci viceprezidenta i nadále zastává ve-
doucí cATRiN – cRh ivo frébort. 

EFB propaguje bezpečné, udržitelné a prospěšné vy-
užívání základního výzkumu a inovací v biologických 
vědách a poskytuje prostor pro mezioborovou a me-
zinárodní spolupráci. Jednou z takových platforem je 
i konference Green for Good o rostlinných biotechno-
logiích, která se koná jednou za dva roky v Olomouci. 
Ta poslední, Green for Good VI, se po delší pauze vy-
nucené pandemií covid-19 uskutečnila loni v září a po-
zornost zaměřila nejen na rostlinný výzkum a rostlinné 
biotechnologie, ale i další globální výzvy současnosti. 

Odborníci z tuzemska, Německa, Velké Británie, USA, 
Finska a dalších zemí hovořili o boji s klimatickými změ-
nami, udržitelném zemědělství, cirkulární ekonomice či 
získávání a ukládání energie v biologických systémech. 
Konference se konala pod záštitou ministryně pro vědu, 
výzkum a inovace Heleny Langšádlové.

Není čas čekat na změny 
Mezi přednášejícími nechyběly respektované vědecké 
osobnosti. Úvodní přednášku pronesl Alan Schulman 
z Helsinské univerzity, který působí jako prezident 
Evropské organizace pro rostlinné vědy (EPSO). Jím ve-
dená výzkumná skupina využívá genetiku, genomiku 
a buněčnou biologii k pochopení procesů dynamiky ge-
nomu. Spolu s kolegy se rovněž zabývá odolností vůči 
suchu a dalšími znaky udržitelnosti u ječmene a bobu 
obecného. Hlavní přednášku přednesl Gary Vallad 
z University of Florida, jenž se ve svém výzkumu zamě-
řuje na diagnostiku a léčbu chorob běžných jak u zele-
niny, tak u okrasných rostlin s důrazem na vývoj a zavá-
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dění strategií pro boj s chorobami na biologické bázi. 
Organizátory rovněž potěšila účast Martina Greimela 
– vedoucího Centra pro bioekonomiku na Univerzitě pří-
rodních zdrojů a přírodních věd ve Vídni (BOKU) nebo 
Thomase Brücka z Technické univerzity v Mnichově 
a řady dalších.

„Program byl velmi blízko tomu, čemu se věnuji, tedy 
bioekonomice. Zajímalo mě, co se tady v Olomouci 
děje, byl jsem ohromen, jaká je tu vědecká infrastruktu-
ra a prohlídka CATRIN byla velmi inspirativní. Vždy jsem 
věřil, že evropská spolupráce ve výzkumu a vědní politice 
je nesmírně důležitá, musíme být v kontaktu a budovat 
vzájemné vazby,“ řekl po závěrečné plenární přednášce 
Brück. Jak zdůraznil ve svém vystoupení, vědci se musí 
intenzivně zapojit do řešení globálních hrozeb. „Mým 
cílem bylo upozornit především na to, že nemáme čas 
čekat na změny. Musíme implementovat bioekonomiku, 
která bude založena na využití udržitelných materiálů 
a principech cirkulární ekonomiky. Musíme to udělat 
nyní, protože jinak míříme do velmi nejisté budoucnosti. 
Toho můžeme dosáhnout pouze mezidisciplinární spo-
luprací, která je zajištěna i touto konferencí,“ doplnil.

Poprvé do České republiky i Olomouce zavítal Gary 
Vallad z University of Florida, jenž se zaměřuje na  
diagnostiku a léčbu chorob běžných jak u zeleniny, tak 
u okrasných rostlin s důrazem na vývoj a zavádění stra-
tegií pro boj s chorobami na biologické bázi. „Jsem rád 
za pozvání. Mohl jsem vidět, jaké technologie, speciálně 
biotechnologie se objevují v Evropské unii, a prezento-
vat výsledky, kterých jsme dosáhli v USA v oblasti země-
dělských plodin. Je skvělé vidět, jak různorodý výzkum 

v této oblasti probíhá,“ řekl Vallad, jehož účast na kon-
ferenci podpořilo Velvyslanectví USA v České republice.
Kromě přednášek byly součástí i panelové debaty, poste-
rová sekce nebo exkurze do laboratoří CATRIN. Účastníci 
si připomněli i 200. výročí narození zakladatele genetiky 
Gregora Johanna Mendela. Obraz věnovaný zaklada-
teli genetiky i další výtvarná díla inspirovaná přírodní-
mi vědami během konference vystavila výtvarnice Jitka 
Brůnová Lachmann.

Na aktuální globální problémy reagují i vědecké týmy 
cATRiN
Přispívat k řešení společenských výzev patří k hlavním 
posláním vědeckých týmů CATRIN, která začala jako 
vysokoškolský ústav Univerzity Palackého v říjnu 2020. 
Díky ERA Chair projektu ACCELERATOR, který z progra-
mu Horizon Europe získal dotaci zhruba 2,5 milionu 
EUR, vzniká v CATRIN od února nová výzkumná skupiny 
pod vedením světově uznávaného chemika Alexandera 
Dömlinga zaměřená na miniaturizaci a automatizaci, 
které vedou k udržitelné chemii a současně přispíva-
jí k efektivnějšímu vývoji nových léčiv, nanomateriálů 
nebo látek pro ochranu rostlin či biostimulantů. 

Do Olomouce ho přivedlo setkání se členy výzkumné 
skupiny Fenotypizace v CATRIN-CRH. Ta se zaměřuje 
na automatické monitorování znaků a vlastností rostlin 
v závislosti na prostředí, což je velmi významné pro hle-
dání nových odrůd hospodářských plodin, vývoj ochran-
ných a biostimulačních přípravků, technologií a agrono-
mických postupů. „Vysokokapacitní fenotypizace spolu 
s mými dovednostmi v oblasti vysokokapacitní chemie 
se mi jevily jako možnost řešení jednoho z globálních 
problémů, a to potřeby uživit stále rostoucí populaci,“ 
řekl Dömling. 

Rozhovor s J. Colem – původně vyšlo v Newsletteru 
CATRIN
(převzato)

Je mnoho důvodů, proč Evropa musí přijmout nové 
genomické techniky u rostlin

Jeffrey A. cole je mikrobiální fyziolog, který část 
své profesní kariéry spojil s Evropskou biotechnolo-
gickou federací, od ledna 2021 jako její prezident. 
Biotechnologie považuje za klíčový nástroj pro zajiště-
ní udržitelného zemědělství či biodiverzity.
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mohl byste stručně představit EfB?
Evropská biotechnologická federace je evropská nezisko-
vá organizace sdružující národní biotechnologické aso-
ciace, učené společnosti, univerzity, vědecké ústavy, fir-
my a jednotlivce zabývající se biotechnologiemi. Našim 
primárním cílem je propagovat biotechnologie napříč 
Evropou, ale i za jejími hranicemi. Jako nezávislý „hlas 
biotechnologií v Evropě“ se EFB snaží propagovat bez-
pečné a udržitelné využití základního výzkumu a inovací 
v přírodních vědách a současně poskytovat fórum pro 
interdisciplinární a mezinárodní spolupráci. Máme více 
než 25 tisíc členů z celého světa. Jejich klíčové aktivity 
se zaměřují na rostliny, potraviny, zemědělství a envi-
ronmentální biotechnologie na jedné straně a biofar-
maceutika, zdravotnictví či rezistenci vůči antibiotikům 
na straně druhé. Fyziologie a genomika mikroorganismů 
ovlivňují mnoho aspektů biotechnologií, zatímco „bílá“ 
témata zahrnují biomateriály, bioinženýrství a syntetic-
kou biologii.

Jakým hlavním výzvám aktuálně čelíte?
Je jich řada. Především musíme přesvědčit Evropu, v ne-
poslední řadě Evropskou komisi, aby své předpisy za-
kládala na vědeckých důkazech, nikoli na předsudcích. 
Veřejnosti musíme ukázat, že technologie poskytují pro-
středky k dosažení udržitelné produkce potravin, která je 
v naprostém souladu s cíli ekologického hnutí, i ke zmír-
nění ztráty biologické rozmanitosti v důsledku změny 
klimatu. Důležitým úkolem je také odstranění kulturní 
propasti mezi akademickým výzkumem a aplikacemi 
bioprocesů. Abychom mohli dosáhnout svých cílů, je 
pro nás zásadní dostatečné financování. Federace je 
do značné míry závislá na třech hlavních zdrojích: in-
stitucionálních členských příspěvcích, příjmech z licenč-
ních poplatků za naše dva časopisy, New Biotechnology 
a Bioeconomy Journal, a na příjmech plynoucích z po-
skytování administrativní podpory divizím pořádajícím 
vědecké konference. Covid-19 způsobil velkou ztrátu 
příjmů, které se jen pomalu daří obnovovat díky velké-
mu úsilí našeho malého, obětavého týmu zaměstnanců 
v ústřední kanceláři EFB v Barceloně.

Vědci z cRh, nynější součásti cATRiN, s EfB spolupra-
cují již řadu let. Jak hodnotíte tuto spolupráci?
V určitém období EFB v různé míře podporovalo 14 ná-
rodních společností, které se staly našimi regionálními 
pobočkami (RBO). RBO v Polsku, Francii a Velké Británii 
zůstávají aktivními členy, ale nejsilnější spolupráce je 

s RBO ve Španělsku, Francii a České republice. CRH, 
nyní CATRIN, hraje klíčovou roli v rostoucím úspěchu 
EFB, přičemž Ivo Frébort je jeden z našich vicepreziden-
tů a spolu s Michaelou Holecovou jsou členy výkonné 
rady EFB. Od vzniku CATRIN se tato RBO stala sídlem di-
vize EFB pro rostliny, zemědělství a potraviny s postupně 
se rozšiřujícím rozsahem činností. Mezi příklady nových 
iniciativ patří setkání Zdravá půda, které se bude konat 
v září 2023 ve švýcarském Muttenzi, a zásadní příspěv-
ky do diskuze o využívání nových genetických technik 
v Evropě ve prospěch společnosti.

Kde vidíte další možnosti pro rozvoj spolupráce a pro-
hlubování kontaktů?
V celé Evropě jsou akademičtí mikrobiologové, chemici 
a fyzici podporováni silnými národními a mezinárodní-
mi organizacemi, jako jsou Mikrobiologická společnost, 
Federace evropských mikrobiologických společností 
a Královská chemická společnost. Je překvapivé, že po-
dobným potřebám rostlinných fyziologů a genetiků ne-
slouží žádná paralelní evropská organizace. Tato mezera 
ještě prohlubuje propast mezi významnými spoluprace-
mi mezi akademiky a představiteli průmyslu v USA nebo 
Číně ve srovnání s Evropou. EFB není národní společ-
ností, ale mezinárodní federací, která se věnuje rozvoji 
mezinárodní spolupráce napříč oběma vědními obory 
a mezi výzkumem a jeho průmyslovým využitím. Divize 
EFB pro rostliny, zemědělství a potraviny nabízí obrov-
ský prostor pro prohloubení této spolupráce, zejména 
prostřednictvím organizace vědeckých setkání a tvorby 
důkazů jako základu pro stanoviska, jimiž se bude řídit 
budoucí evropská legislativa.

Jedním z viditelných výsledků spolupráce je konfe-
rence G4G pořádaná v Olomouci jednou za dva roky. 
Poslední z nich se uskutečnila letos. Jak ji hodnotíte?
Konference G4G vždy zahrnuje průlomové vědecké po-
znatky od špičkových vědeckých týmů z celého světa 
a letošní setkání nebylo výjimkou. Účastníci ocenili ze-
jména rozšířené možnosti navázání nové spolupráce. 
Zavedení bleskových posterových prezentací bylo ne-
pochybně oceňovanou novinkou, která přesvědčila i ty, 
kteří byli dříve skeptičtí k velmi krátkým přednáškám za-
čínajících vědců.

Jednou z důležitých oblastí, ve kterých se EfB angažu-
je, je změna legislativy Eu týkající se moderních metod 
úprav genomu rostlin. Proč voláte po této změně?

NOViNKY ČlENŮ SVAZu
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Existuje mnoho důvodů, proč Evropa musí přijmout nové 
genomické techniky u rostlin (NGT). Největší součas-
nou hrozbou pro civilizaci je globální oteplování, které 
ohrožuje zejména potravinovou bezpečnost. Následující 
příklady jsou jen několika z mnoha způsobů, jak mohou 
NGT pomoci zvrátit globální oteplování a jeho důsledky 
pro výživu světa. Při přepravě potravin po Evropě, a do-
konce i po celém světě, vzniká značné množství oxidu 
uhličitého. Fazole, chřest a různé druhy ovoce se dová-
žejí letecky z Asie, Jižní Ameriky a Afriky. NGT nabízí způ-
soby, jak produkovat více plodin na místě, kde se spotře-
bovávají, a to buď na poli, nebo v uzavřeném prostředí. 
Lokální produkce potravin je přítelem, nikoli nepřítelem 
zeleného hnutí. Stejný argument platí i pro ekologické 
zemědělství, které bez uplatnění NGT nemůže pokrýt 
zvýšenou produkci potravin potřebnou k nasycení de-
setimiliardového světa. Velkou hrozbou pro zemědělství 
je sucho. Jak již ukázaly nové kmeny obilovin vyvinuté 
v CRH, NGT může poskytnout kmeny rostlin odolné vůči 
suchu, které jsou bezpečné pro potravinářské využití 
a nepředstavují hrozbu pro životní prostředí. Zatímco 
současné předpisy v Evropě nám brání využívat výhod 
těchto rostlinných kmenů, jiné země s větší prozíravostí 
zajišťují velkou produkci potravin s využitím odrůd rost-
lin vyvinutých NGT a následně produkty vyvážejí, aby 
uspokojily poptávku v Evropě. Tato krátkozraká evropská 
politika nejenže zhoršuje globální oteplování, ale také 
vyváží zaměstnanost na jiné kontinenty. Je smutné, že 
většina Evropy se stále staví proti vědecky podloženému 
vývoji nových rostlinných odrůd. Snaha přesvědčit širo-

kou veřejnost, aby se zbavila předsudků a nevěřila faleš-
ným zprávám, stále nenese ovoce.

Jak mohou vědci, včetně těch z cATRiN, v této věci 
pomoci?
Vývoj nových odrůd rostlin na univerzitách a ve výzkum-
ných ústavech, jako je CATRIN, je nyní pro zajištění po-
travinové bezpečnosti v budoucnosti důležitější než kdy-
koli předtím. Ať už se Evropa rozhodne jakkoli, komerční 
tlaky zajistí jejich vývoj a využití jinde, a to ve velký ne-
prospěch evropského průmyslu. Pokud budou moci od-
růdy vyvinuté v CATRIN i jinde využívat partneři v Jižní 
Americe, USA nebo Asii, evropské regulační orgány se 
nakonec probudí a budou nuceny přijmout racionálnější 
přístup založený na spolehlivých vědeckých důkazech.

prof. Jeffrey A. cole, Ph.D., (* 1942)
Profesor Cole je mikrobiální fyziolog, působí jako eme-
ritní profesor na Univerzitě v Birminghamu a od roku 
2021 je prezidentem Evropské biotechnologické federa-
ce (EFB). Je členem Vědecké rady CATRIN. Centrem jeho 
odborného zájmu jsou adaptace bakterií na nedostatek 
či nadbytek kyslíku. V poslední době se zaměřil na me-
chanismus, jímž se střevní bakterie chrání před oxidem 
dusnatým. Spolupracuje rovněž na projektech, které stu-
dují způsoby, jakými bakterie přežívají lidskou imunitní 
reakci, a jejich roli při rakovině žaludku.

mgr. martina Šaradinová
Universita Palackého v Olomoucí 

prof. ing. Jan Káš, DrSc. 
Biotechnologická společnost, z.s.
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Od ledna 2024 bude v Česku na ověřování zeměměřic-
kých činností nově dohlížet Česká komora zeměměři-
čů. Nezbytný orgán, který dosud v tuzemsku chyběl, 
zaštítí garanci vysoké kvality odváděných služeb au-
torizovaných zeměměřických inženýrů, současně svým 
členům nabídne odborné zázemí. 

Asociace podnikatelů v geomatice (APG) od svého vzni-
ku před pěti lety vnímala ustanovení komory zeměměři-
čů s povinným členstvím jako jeden ze svých základních 
cílů a završila tak více než třicetileté úsilí svých před-
chůdců. Od počátku bylo zřejmé, že k tomuto cíli bude 
nezbytné uskutečnit řadu dílčích kroků a také navázat 
partnerské vztahy s různými institucemi. A hlavně zlomit 
zakořeněný odpor a předsudky části politické reprezen-
tace proti samosprávným komorám. 

S podporou Ministerstva pro místní rozvoj a Českého 
úřadu zeměměřického a katastrálního se APG podařilo 
v novém stavebním zákoně prosadit ověřování zeměmě-
řických prací mezi vybrané činnosti ve výstavbě. Došlo 
tak k zásadnímu zlomu, kdy se zeměměřické činnosti 
svým významem zařadily na úroveň architektů, auto-
rizovaných inženýrů a techniků a byly tím definovány 
jako činnosti, jejichž výsledek ovlivňuje ochranu veřej-
ných zájmů ve výstavbě. Jedná se především o správnost 
umístění staveb v území včetně řádného majetkoprávní-
ho vypořádání. 

Tato skutečnost vyvolala diskuzi o podobě subjektu, kte-
rý bude odbornou úroveň této činnosti garantovat a jako 
samozřejmé řešení se nabízela obdobně jako u ostatních 
vybraných činností samosprávná stavovská organizace, 
která bude dostatečně kompetentní, aby se této úlohy 
mohla ujmout. 

Nyní bylo nutné zakotvit existenci takové organizace 
v zákoně. Jako vhodné řešení se nabízelo založení České 
komory zeměměřičů v rámci právě projednávané novely 
zákona o zeměměřictví. APG vypracovala k tomuto záko-
nu řadu připomínek a po dohodě s ČÚZK zformulovala 
obsáhlý pozměňovací návrh, pro který získala podporu 
partnerských komor a některých ministerstev a dovedla 
ho k úspěšnému schválení ve všech výborech i na plénu 

Poslanecké sněmovny, a nakonec i Senátu Parlamentu 
České republiky. 

Ve čtvrtek 23. března 2023 byla podpisem novely záko-
na o zeměměřictví prezidentem České republiky Petrem 
Pavlem Česká komora zeměměřičů uzákoněna. Po účin-
nosti této novely bude jmenován desetičlenný přípravný 
výbor, který připraví základní vnitřní předpisy komory 
a zorganizuje do konce letošního roku ustavující sněm. 
Tímto krokem bude završeno úsilí zeměměřičů o vlastní 
kompetentní samosprávu, která bude zárukou navýšení 
prestiže oboru a odpovídajícího postavení autorizova-
ných zeměměřických inženýrů mezi ostatními profesemi 
činnými ve výstavbě. Komora bude dohlížet na kvalitu 
zeměměřických činností, na které je v současnosti kla-
den čím dál větší důraz především z důvodu probíhající 
digitalizace stavebního řízení, implementace digitálních 
technických map a dalším výzvám v podobě BIM, smart 
cities, autonomní dopravy a mnoha dalších.

ing. Jaroslav cibulka
ing. lenka Vašková 
Asociace podnikatelů v geomatice, z.s.

ČESKá KOmORA ZEmĚmĚřiČŮ BuDE DOhlížET NA KVAliTu 
OVĚřOVáNí VýSlEDKŮ ZEmĚmĚřicKých PRAcí 
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lESY – JEJich POJETí A fuNKcE
Na 21. březen připadá Mezinárodní den lesů. Má připo-
menout význam lesů a stromů obecně pro lidskou civili-
zaci. Úloha lesů je přitom velmi úzce propojena s klíčo-
vými otázkami životního prostředí - klimatickou změnou 
a biologickou rozmanitostí. Je jim proto věnována znač-
ná pozornost v rámci mezinárodních jednání na fórech 
vztahujících se k otázkám životního prostředí. 

Kromě toho existují lesnicky zaměřené orgány a akce, 
snažící se o vzájemné propojení. K nim se v r. 2022 
zařadil XV World forest congress, ve dnech 2. – 6. 
května, v Seoulu, Republic of Korea. Konal se pod hes-
lem „Building a Green, Healthy and Resilient Future 
with Forests“. Cílem jednání bylo definovat úlohu lesů 
ve významných globálních dokumentech, jako 2030 
Agenda for Sustainable Development, Paris Agreement 
on Climate Change, Post-2020 Global Biodiversity 
Framework. Mezi projednávanými dokumenty byly 
např. „UN Decade on Ecosystems Restoration“, „Forests 
for a Healthy, Prosperous and Peaceful World“ či 
„Sustainable Pathways for Building Green, Healthy, and 
Resilient Future“. Na kongresu byla zveřejněna zpráva 
o současném stavu lesů vydaná organizací FAO - „State 
of the World´s Forests 2022“. Dalším zveřejněným do-
kumentem byla zpráva International Union of Forest 
Research Organizations (IUFRO), a sice jeho Global 
Forest Expert Panel, pod názvem „Forests, Climate, 
Biodiversity and People: Assessing a Decade of REDD+“. 
Jednání se soustředila na 6 nejaktuálnějších témat, tý-
kajících se lesů i produktů a služeb, které poskytují. 
Jednalo se hlavně o zastavení odlesňování a degradace 
lesů, adaptaci na změnu klimatu při zohlednění ochrany 
biodiversity, zlepšení řízení hospodaření v lesích a zajiš-
tění potřebné spolupráce. Mezi hlavní přijaté dokumen-
ty patří: „Ministerial Call on Sustainable Wood“ a „Seoul 
Forest Declaration“ (zdůrazňující společnou zodpověd-
nost za udržitelnou budoucnost lesů ve světě). 

World Forestry Congress se poprvé konal v r. 1926 
v Římě. Organizován je obvykle v šestiletých intervalech, 
od r. 1954 pod patronací FAO. Jednání postupně vyústila 
v nové pojetí lesů, které zahrnuje celou řadu environ-
mentálních, ekonomických, průmyslových a sociálních 
aspektů, jež jsou úzce vázány na lesy. Kombinace všech 
těchto faktorů pak dala vznik novému konceptu pojmu 
„lesnictví“.

lesy mají významný vliv na život člověka. Kromě pl-
nění environmentálních a produkčních funkcí lesa, 
ovlivňují též jeho zdraví, jak tělesné, tak i duševní 
a chrání člověka před nepříznivými vlivy prostředí. 
Na druhou stranu však mohou být zdrojem některých 
infekcí a chorob, zejména pro komunity žijící v je-
jich bezprostředním okolí. Z těchto důvodů inicioval 
international union of forest Research Organizations 
(iufRO) v červenci 2021 studii, která má poskytnout 
vědecky podložené informace o vzájemném vztahu 
mezi lidským zdravím na jedné straně a ochranou, ob-
novou, biodiverzitou a obhospodařováním lesů, včet-
ně významu stromů mimo les, na straně druhé. Zpráva 
rovněž zahrnuje doporučení pro politická rozhodnutí 
na různých úrovních. Zpráva byla zveřejněna 21. břez-
na 2023. Úzce se vztahuje ke dvěma cílům udržitelné-
ho rozvoje (Sustainable Development Goals – SDGs), 
a sice k cíli 3. Good health and Well-Being, a k cíli  
15: life on land, a dotýká se i některých dalších cílů.

Existují discipliny k jejichž pochopení je třeba exaktních 
věd, jako je např. matematika či fyzika. Vyžadují tudíž 
hlubší znalosti a diskuze či komentáře k nim jsou pro 
normálního občana poněkud obtížné. Na druhé straně 
jsou oblasti, ke kterým se lidé hojně vyjadřují s mylnou 
představou, že nepotřebují hlubší znalosti. Do této ob-
lasti patří též lesy a problematika s nimi v posledním ob-
dobí spojená. Nicméně i zde je potřeba hlubšího studia, 
historických znalostí a praktik i hledání vzájemných sou-
vislostí, navíc vzhledem dlouhověkosti lesních porostů 
založených na dlouhodobém sledování. 

V listopadu r. 2022 uspořádala Česká lesnická společ-
nost ČSVTS za podpory Ministerstva zemědělství ČR  
a Lesů ČR, s.p., v prostorách ČSVTS XXiV. Sněm lesníků. 
Zaměřen byl na dopady Zelené dohody pro Evropu do ob-
lasti lesnictví a hospodaření v krajině. Na Sněmu vystou-
pil s referátem též doc. Jan Pokorný (společnost ENKI, 
o.p.s. Třeboň a Jihočeská univerzita České Budějovice), 
který shrnul základní fyzikální poznatky o funkci rostlin-
ných porostů v distribuci sluneční energie a úloze lesa 
v oběhu vody a tlumení teplotních extrémů. Právě tyto 
poznatky jsou založeny na dlouhodobém výzkumném 
sledování daných jevů. Výsledky vyvrací některé šířené 
teorie, zejména pokud jde o funkci lesů v krajině a jsou 
příkladem posuzování funkce lesů v širších souvislos-
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tech. Z těchto důvodů byl pozván doc. Pokorný též jako 
přednášející na Besedu při číši vína v únoru 2023, pořá-
danou tradičně sekretariátem ČSVTS (tentokráte ve spo-
lupráci s Českým spolkem pro péči o životní prostředí). 
Prezentované téma „Úloha vody a vegetace v distribuci 
sluneční energie a utváření klimatu“ bylo doprovázeno 
živou diskuzí.

V únoru 2023 pak uspořádala Česká lesnická společnost 
v prostorách Národního zemědělského muzea v Praze od-
borný seminář na aktuální téma „Zajištění kultur na ka-
lamitních kůrovcových holinách“. Garantem semináře 
byl doc. Ing. Petr Zahradník, CSc. z Výzkumného ústavu 
lesního hospodářství a myslivosti, v. v. i. Úvodní slovo 
setkání pronesl tajemník ČLS, jakožto organizační garant 
akce. Následovalo uvedení do problematiky ochrany lesa 
a jeho obnovy odborným garantem doc. Zahradníkem 
a přednáškou „Dynamika vzniku holin v současné ků-
rovcové kalamitě“. Tento příspěvek shrnul dosavadní 
vývoj kůrovcové kalamity, historické kůrovcové kalami-
ty na území ČR i rizika spojená s obnovou kalamitních 

holin. Nechyběly ani příspěvky zabývající se škodami 
zvěří (Ing. Jan Cukor, Ph.D. – Výzkumný ústav lesního 
hospodářství a myslivosti) či potenciálem introdukova-
ných dřevin (prof. Ing. Vilém Podrázský, CSc. – Fakulta 
lesnická a dřevařská ČZU v Praze). Odborný seminář 
byl propojen s možností navštívit expozice Národního 
zemědělského muzea věnované jednotlivým odvětvím 
souvisejících se zemědělstvím a lesnictvím, zahrnujících 
historický vývoj i nové poznatky v daném oboru.

Jakožto příspěvek k připomenutí Mezinárodního 
dne lesů lze zařadit seminář pořádaný společností 
Dendrologická dne 23. března v areálu Olivovy dětské 
léčebny v Říčanech. Po oficiálním úvodním přivítání při-
blížil význam stromů a jejich ochrany prostřednictvím 
historek a vzpomínek Mgr. Vladimír Kořen, a to formou 
přístupnou pro přítomné žáky říčanské základní školy. 
Hlavní program o dřevě stromů obstaral svým pestrým 
vystoupením p. Martin Patřičný. Informace doplnil pře-
hlídkou vzorků dřev i vydaných publikací. Navázala ex-
kurze do parku léčebny s výkladem Lukáše Chramosty, 
studenta Fakulty lesnické a dřevařské ČZU, věnovaném 
péči o stromy a jejich ošetřování.

Zdroje: 
 -  IISD Reporting Services
 -  TWN News Service
 -  Infosylva
 -  Webové stránky mezinárodních úmluv 

ing. Zdeněk Vacek, Ph.D.
tajemník České lesnické společnosti, z. s.

ing. milena Roudná, cSc.
Český spolek pro péči o životní prostředí

Seminář České lesnické společnosti „Zajištění kultur na kalamitních holi-
nách“ (foto M. Roudná)

Seminář spolku Dendrologická v Říčanech (foto Olivovna)

Beseda při číši vína ČSVTS (foto M. Roudná)
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Jednou ze tří odborných skupin sdružených v České elek-
trotechnické společnost, z. s. (ČES) je Ústřední odborná 
skupina mikrovlnné techniky. Hlavní činností této skupi-
ny je pořádání mikrovlnných seminářů. V roce 2022 se ko-
naly tradičně dva semináře: dne 18. 5. 54. seminář a dne 
9. 11. 55. seminář „Setkání zájemců o mikrovlnnou tech-
niku“. Semináře se konají v domě ČSVTS na Novotného 
lávce v Praze. Hlavním cílem těchto seminářů je setkávání 
se jejich účastníků a předávání zajímavostí z oboru, nejen 
mikrovlnné techniky, ale i z širokého spektra oborů pří-
buzných. Účastníci obdrží tištěné sborníky s texty před-
nášek. Bližší informace o seminářích viz webová stránka 
společnosti (http://mt.ces-csvts.cz/). Semináře jsou do-
provázeny výstavkou produktů spolupracujících firem, 
které podnikají v oboru mikrovlnná technika. Každý se-
minář je zakončen diskuzním večerem v Klubu techni-
ků. Součástí diskuzních večerů je přednáška z různých 
zajímavých oborů např. historie elektrotechniky. Bývá 
zařazeno i krátké hudební vystoupení. Nedílnou sou-
částí je občerstvení. Seminářů se zúčastňuje průměrně  
40 až 60 účastníků z univerzit, průmyslových podniků 
a dalších firem pracujících v oboru. Jednacím jazykem 
je čeština.

54. seminář konaný dne 18. 5. 2022 obsahoval násle-
dující program:
Úvodní přednáška semináře shrnula vývoj vesmírných 
technologií, které jsou v současné době přístupné i uni-
verzitám. Přednáška se soustředila na oblast astrofyziky 
vysokých energií, kam patří tzv. záblesky gama záření, 

které doprovázejí vznik černých děr. Byly objeveny kon-
cem šedesátých let pomocí družice VELA. Družice GRB 
Alpha jako první na světě ukázala, že gama záblesky 
lze běžně detekovat pomocí nejmenších nanosatelitů. 
Otevřely se tak dveře, které budou v blízké době moni-
torovat celou oblohu. Nová generace malých 50-100 kg 
družic vytvoří možnosti výzkumu včetně komerčního 
využití.

Na mikrovlnných kmitočtech často nelze měřenou sou-
částku připojit přímo k vektorovému analyzátoru, ale je 
nutné ji vložit do držáku. Abychom mohli provést opera-
ci vyjmutí vlivu držáku, musíme znát jeho S-parametry. 
Přednáška poskytla ucelený přehled různých technik, 
které se používají pro realizaci tohoto procesu, nejen 
v oblasti měření, ale také ve virtuální oblasti 3D EM si-
mulací. Přednáška se pokusila dát do kontextu jednotlivé 
algoritmy a porovnala jejich výhody a nevýhody.

Simulátory cílů se používají pro testování různých typů 
radarů. Jejich specifikou pro automobilové aplikace je 
to, že jsou mimořádně vhodné i pro ověřování reakcí 
automobilových systémů při různých dopravních scé-
nářích. Z pohledu zpracování signálů (zpoždění, dop-
plerovský posuv, amplituda) mohou být simulátory čistě 
analogové nebo digitální, výhodné může být i zpraco-
vání kombinované. Komplikovanou záležitostí je reali-
zace dopplerovského frekvenčního posuvu. Přednáška 
ukázala, jaké možnosti jsou k dispozici a jaké by měly 
být odpovídající nastavené hodnoty. Pozornost byla také 

miKROVlNNé SEmiNářE POřáDANé ČESKOu  
ElEKTROTEchNicKOu SPOlEČNOSTí, z. s. V ROcE 2022
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věnována požadavkům na simulaci více cílů na různých 
azimutech a jejich pohyb v obecných směrech.

Byly vyvinuty nové senzory pro měření ultrakrátkých 
vzdáleností. Senzory obsahují vf. tlumivku na přírubě 
otevřeného ústí vlnovodu WR10 a kruhového vlnovo-
du s poloměrem 1,42 mm. Kruhový vlnovodový senzor 
pracuje ve frekvenčním pásmu 75-76 GHz s maximální 
chybou měřené vzdálenosti 19 μm. Senzor s obdélníko-
vým vlnovodem umožňuje použít frekvenční pásmo od  
76 do 86 GHz. Nejlepších vlastností dosahuje v okolí  
80 GHz. Vlastnosti obou senzorů byly experimentál-
ně verifikovány pro vzdálenosti v intervalu od 0 mm 
do 6 mm.

Výroba polovodičových součástek zahrnuje několik etap, 
které zůstávají uživatelům skryty. Významnou součástí 
tohoto procesu je testování elektrických parametrů finál-
ní polovodičové součástky v procesu výroby. Prezentace 
Ing. Závodného byla zaměřena na testování lineárních 
regulátorů určených pro realizaci stabilizovaných zdrojů 
ve spotřební elektronice.

Provoz AM vysílačů dřívější (elektronkové) konstrukce 
je poměrně energeticky náročný. Bylo hledáno řešení 
úspor elektrické energie i v této oblasti. V přednášce byla 
porovnána účinnost klasického (elektronkového) vysíla-

če s vysílačem s impulsní modulací osazeným polovo-
diči. Dále porovnáno spektrum klasického AM vysílače 
a vysílače s řízenou nosnou, byly zmíněny problémy, kte-
ré bylo nutno řešit. Bylo popsáno řešení úpravy vysílače 
velkého výkonu na systém s řízenou nosnou.

55. seminář konaný dne 9. 11. 2022 obsahoval násle-
dující program:
Míra využití globálních systémů družicové navigace 
(GNSS) v posledních 10-15 letech významně stoup-
la. Svůj podíl na tom má kromě vysoké přesnosti a do-
stupnosti signálů i přítomnost GNSS přijímače téměř 
v každém chytrém telefonu či novém vozidle. Úvodní 
přednáška popisovala základní principy fungování sou-
časných GNSS, možnosti jejich zpřesnění a také některé 
vybrané aplikace jak na Zemi, tak ve vesmíru. Věnovala 
se rovněž omezením a zranitelnosti družicové navigace.

Harmonické transpondéry, antény-odražeče zatížené 
nelineárním prvkem jako je dioda nebo tranzistor, odrá-
žejí při ozáření signálem základního kmitočtu vyšší har-
monické frekvence, jejichž detekce umožnuje zlepšit je-
jich rozpoznatelnost a zajistit tak spolehlivou identifikaci 
předmětů a osob, na které jsou připevněny. Přednáška 
si kladla za cíl: představit koncept harmonického rada-
ru, ukázat jeho příklady a stručně zmínit metody analýzy 
harmonických transpondérů. 

NOViNKY ČlENŮ SVAZu
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Radarový senzor pro automobilový průmysl vyniká svojí 
odolností v náročných povětrnostních i světelných pod-
mínkách. Díky univerzálnosti je široce nasazován v apli-
kacích, jakými jsou hlídání mrtvého úhlu nebo nouzové 
brzdění. Jedním z klíčových elementů pro zajištění opti-
mální konfigurace radarového senzoru je integrace sen-
zoru na vozidlo, kalibrace daného senzoru během vý-
robního procesu a také průběžná kalibrace během doby 
života senzoru na daném vozidle.

Šíření signálu vzduchem přináší řadu výhod v podobě 
nízké latence, linearity přenosu a zanedbatelných ztrát. 
Optická vlákna s dutým jádrem kombinují výhody pře-
nosu na velké vzdálenosti s výhodami šíření signálu 
ve vzduchu. Jejich využití bude mít zásadní dopad nejen 
na telekomunikační sektor, ale i v oblastech senzoriky, 
interferometrii a laserů od viditelné po střední infračer-
venou oblast.

Životnost transformátorů je snižována tzv. částečnými vý-
boji. Jedná se o nízkoenergetické elektrické výboje, ke kte-
rým dochází uvnitř izolace. Metoda jejich zjišťování je 
založena na detekci elektromagnetického vyzařování vý-
bojů v pásmu ultra vysokých kmitočtů (300 MHz - 3 GHz). 
Transformátor je nutno osadit snímací anténou/anténami 
a doplnit řetězcem pro zpracování signálu až do oblasti 
mikrovlnných kmitočtů. Tedy zejména zesilovacími obvo-
dy a přístroji pro záznam a vyhodnocení signálů.

Funkční vzorky zařízení schopných registrovat a násled-
ně analyzovat objekty rozměrových řádů nano a subna-
nometrů ve vzdušném aerosolu byly představeny v ná-
sledující přednášce. Jedná se o vývoj zařízení schopného 
vzorkovat ze vzduchu viry zodpovědné za respirační in-
fekce člověka pro následnou analýzu jejich přítomnosti, 
a to se zřetelem na stav SARS-CoV2. Zařízení byla konci-
pována pro záchyt objektů na soustavu nanovláknových 
filtrů a na povrchu gelů.

Předposlední přednáška popisovala návrh a měření tří-
portového kompaktního vlnovodného zařízení, které 
kombinuje dva ortogonální mody do výstupního čtverco-
vého vlnovodu. Zařízení pracuje v pásmu Ka 26-40 GHz. 
Slučovač je doplněn kuželovým trychtýřem se ziskem  
20 dB a vykazuje izolaci mezi porty kolem 50 dB.

Poslední přednáška popsala dva základní principy hyper-
termie: fokusovaná EM vlna a kapacitní ohřev. Fyzikálním 

rozborem obou principů bylo ukázáno, že opravdu dobře 
mohou fungovat jen systémy s fokusovanou vlnou. Byly 
popsány různé typy aplikátorů pro vytvoření fokusované 
EM vlny. Např. aplikátory na bázi 8 až 24 dipólů, resp.  
4 až 8 vlnovodů. Na závěr byly uvedeny příklady dvou 
konkrétních komerčně dostupných systémů pro mikro-
vlnnou regionální hypertermii.

V roce 2023 jsou plánovány dva semináře, které proběh-
nou ve dnech 17. 5. a 15. 11. opět na Novotného lávce 
v Praze. Věříme, že se na nich setkáme s řadou svých 
kolegů a spolupracovníků, pravidelných účastníků. 
Dovolujeme si pozvat i Vás, čtenáři tohoto Zpravodaje. 
Bližší informace naleznete na naší webové stránce http://
mt.ces-csvts.cz/. 

Závěrem děkujeme všem přednášejícím za jejich ochotu 
a čas věnovat své znalosti a zkušenosti posluchačům. Dík 
patří i spolupracujícím firmám za jejich podporu a účast 
na výstavkách.

prof. ing. Jan macháč, DrSc. 
předseda společnosti a vedoucí Ústřední odborné  
skupiny mikrovlnné techniky

ing. Zbyněk Raichl, cSc.
tajemník společnosti
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hORNicKá PARáDA A „SYmPOZium lOžiSKO ZlATé hORY“
Hornický spolek Praha uskutečnil 
po 4 letech dne 30. 11. 2022 druhou 
Hornickou parádu, které se zúčast-
nilo na 30 spolků z Čech, Moravy, 
Slezska a Polska i Slovenska. Více 
jak 200 krojovaných horníků se 
spolkovými prapory a doprová-

zených hornickou kapelou prošlo od Valentinské uli-
ce přes Karlův most do Senátu Parlamentu ČR, kde je 

NOViNKY ČlENŮ SVAZu
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přijal místopředseda Senátu pan Oberfalzer. Následně 
se shromáždili v Malostranské besedě, kde debatovali 
o své činnosti.
  
Hornický spolek Praha dále spolupořádal ve dnech  
13. – 14. 4. 2023 ve Zlatých Horách „Sympozium ložisko 
Zlaté Hory“, věnované problematice těžby zlata v sou-
vislosti se současně probíhajícím průzkumem tohoto 
ložiska společností DIAMO s. p.

ing. miroslav hakl, Ph.D.
Hornický spolek z. s.

DNY DDD A VAlNá hROmADA 2023
Pravidelné setkání členů Sdružení a příznivců DDD se 
konečně po dvou letech uskutečnilo podle osvědčeného 
scénáře bez jakýchkoliv zdravotních a právních omezení, 
které provázely naše životy v uplynulých letech.

Po zkušenostech z loňského roku byl místem konání opět 
zvolen hotel Zámek Valeč, který disponuje moderním kon-
gresovým vybavením, kvalitním ubytováním a rozsáhlým 
wellness centrem pro zpříjemnění pobytu účastníků.

Vysoká účast tuzemských i zahraničních účastníků potvr-
dila, že to byla ze strany výboru dobrá volba. V tomto 
krásném a komfortním prostředí se jich sešlo více než 
150 a potvrdilo se tak, že zájem o osobní setkání s přáte-
li, kolegy i konkurenty z oboru má stále své opodstatně-
ní. Potěšitelná je i poměrně vysoká účast mladších členů, 
což dává naději pro budoucnost Sdružení.

První večer byl tradičně věnován neformálnímu setkání, 
na kterém měli účastníci možnost probrat, co nového je 
v uplynulých letech potkalo, a zároveň mohli i změřit své 
síly na poli sportovním při bowlingových soutěžích. Až 
do časných ranních hodin se povídalo, sportovalo i zpí-

valo, přesto se druhý den na oficiální zahájení pracovní-
ho programu sešla většina přihlášených zájemců.

Druhý den byl tradičně věnován firemním prezenta-
cím nejvýznamnějších výrobců a distributorů přípravků 
a doplňků pro DDD činnost, na kterých zástupci sedmi 
firem (Addicoo Group, Bábolna Bio, BASF, DDD Servis, 
Elkill Elkill, Omexom, Tekro) představili své produkty.

Další částí programu byl odborný seminář zaměřený 
na aktuální problematiku a nové poznatky v oboru DDD. 
Své příspěvky na téma „Monitoring – zásady DDD u pra-
videlného zákazníka“ a „Nové invazivní druhy škůdců 
v DDD“ zde přednesly pracovnice Národní referenč-
ní laboratoře Státního zdravotního ústavu, Ing. Terezie 
Arnoldová, Ph.D. a Mgr. Zdeňka Leipnerová Galková, 
RNDr. Václav Rupeš, CSc. seznámil přítomné s novými po-
znatky o biologii a hubení štěnic, Petr Bubrinka upozornil 
na význam obsahu etiket a bezpečnostních listů DDD pří-
pravků a Ing. František Blažek informoval o organizačních 
změnách a sortimentu firmy Bayer pro rok 2023.

Po celou dobu konání akce probíhala v přilehlém sále 
produktová výstava, na které výrobci a distributoři před-

Hotel Zámek Valeč

Produktová výstava
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vedli portfolio výrobků pro dezinfekci, dezinsekci, derati-
zaci a doplňkové činnosti. Byly to společnosti ADDICOO 
GROUP, BÁBOLNA BIO, BASF, DDD SERVIS, DERATEX, 
DE WOLF GROUP, ELKILL ELKILL, KREJSA, OMEXOM, 
POLYMPT, SAMURA, SLOM, TEKRO, VIGONEZ.

Součástí setkání byl i atraktivní doprovodný program 
– prohlídka návštěvnického centra jaderné elektrárny 
v Dukovanech, exkurze do dalešického pivovaru a v ne-
poslední řadě i pestrá škála možností pro relaxaci, spor-
tovní a kulturní vyžití, kterou hotel nabízí.

Poslední den setkání byl vyhrazen jednání Valné hroma-
dy jako nejvyššího orgánu Sdružení. Jejím úkolem bylo 
zhodnotit činnost Sdružení v loňském roce, stanovit její 
zaměření pro příští rok a určit úkoly orgánů Sdružení 
na další funkční období.

ing. Pavla Davidová
Sdružení pracovníků dezinfekce, dezinsekce, deratizace 
ČR, z. s.

Jednání Valné hromady

ČESKá huTNicKá SPOlEČNOST - DEVADESáT DElEGáTŮ  
hODNOTilO lOňSKOu ČiNNOST SPOlKu

Zhodnotit uplynulý rok, ocenit nejúspěšnější členy jed-
notlivých odborných skupin a představit nejbližší plány. 
Takový byl cíl výroční konference České hutnické společ-
nosti (ČHS), na které se ve středu 29. března v třineckém 
Steelhousu sešlo devadesát delegátů. 

Nechyběli ani hosté z řad vedení Třineckých železáren, 
dceřiných společností a partnerů z VŠB-TUO a spřátele-
ného spolku z polské Dąbrowy Górniczej.

Jednou z nejdůležitějších činností ČHS je oblast vědec-
ko-technické výchovy, propagace nových technologic-
kých a technických směrů, vzdělávání na všech úrovních 
dělnických a technických profesí v hutnických oborech 
a souvisejících činnostech.

„V roce 2022 jsme se podíleli na organizaci 29. mezi-
národní konference Iron and Steelmaking, která pro-
běhla v září v kampusu VŠB-TU Ostrava. Odborné sku-
piny pořádaly Dny nové techniky, oblíbené workshopy 
a odborné semináře interního nebo regionálního roz-
sahu. Těchto vzdělávacích akcí proběhlo celkem 54,“ 
vyzdvihl během konference Jiří Cupek, předseda ČHS. 
Ve svém hodnocení zmínil také tematické cesty, řeše-
ní úkolů v rámci tematických směrů, zlepšovatelství 

a publikační činnost, v níž nejlepších výsledků dosáh-
la odborná skupina Výroba oceli, která se může rovněž  
pochlubit nejvyšší základnou (111 členů). Na druhém 
místě se umístila odborná skupina Strojírenství a na tře-
tím Energetika.

Na závěr Jiří Cupek pozval všechny přítomné na  
23. ročník Hutnických pivních slavností, které vypuknou  
12. května ve Werk Areně. Na akci pozitivně navázal 
ve svém projevu generální ředitel TŽ Jan Czudek, kte-
rý členům ČHS poděkoval za jejich dosavadní práci. 
„Průmysl prochází složitým obdobím. Fabriku čeká 
transformace, která bude příležitostí pro všechny tech-
nicky smýšlející lidi. V ČHS je jich téměř tisíc, což mě 
naplňuje optimismem. Díky moc za váš přínos a vaši za-
angažovanost,“ uzavřel Jan Czudek. 

mgr. magdalena Ćmiel
členka předsednictva 
Česká hutnická společnost z. s.

NOViNKY ČlENŮ SVAZu
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Odborná skupina Ochrana zdraví v roce 2022 spolupra-
covala na vývoji rozšířené verze systému pro zajištění 
BOZP osamocených zaměstnanců – MEDIC 2 společnos-
ti ENVIFORM a.s. První verze systému pro zajištění BOZP 
osamocených zaměstnanců na pracovištích zaměstnava-
telů – MEDIC 1 (telefon + monitorující náramek) vyhrál 
v roce 2018 zlatou medaili na mezinárodním veletrhu 
Invent Arena v Třinci. Systém MEDIC 1 využívalo mimo 
Třineckých železáren také mnoho dalších firem, a to ne-
jen hutnických.

Nová verze MEDIC 2 je plně samostatné zařízení schop-
né snímat základní údaje o životních funkcích zaměst-
nance, jako jsou tepová frekvence, neaktivita čili snímání 
pohybu, poloha či detekce pádu. 

Na základě těchto dat je následně aplikační software 
schopen nejen dané informace zpracovat do jasné kon-
krétní situace a tu vyhodnotit, ale také notifikovat ne-
bezpečí ve formě SMS či volání na předdefinovaná čís-
la. V případě SMS je obsahem zprávy jak popis nastalé 
události, tak souřadnice GPS (aktuální souřadnice moni-
torované osoby včetně linku na Google mapy), přičemž 
polohu monitorované osoby lze získat i v případě, že je 
GPS signál nedostupný, GSM/Wi-Fi (interiéry). K uvede-
nému systému nutno dodat, že monitorovaná data ne-
jsou nikde ukládána a nelze tato data zpětně analyzovat.

Sledované parametry indikující aktuální stav monitoro-
vané osoby:
 -  Spodní tepová hranice
 -  Horní tepová hranice
 -  Detekce pádu
 -  Doba nečinnosti (detekce pohybu)
 -  Aktuální poloha zařízení

Sada systému MEDIC 2 obsahuje:
 -  Smart hodinky Samsung 
 -  Aplikační software
 -  Uživatelskou příručku
 -  Systém MEDIC 2 je využívá eSIM (není součástí sady)

MEDIC 2 aktuálně podporuje 2 jazykové varianty: češti-
na, angličtina. 

ing. marek ciosk, mBA
předseda OS Ochrana zdraví 
Česká hutnická společnost z. s.

ČESKá huTNicKá SPOlEČNOST - ODBORNá SKuPiNA OchRANA 
ZDRAVí SE ZAmĚřuJE NA ZAJiŠTĚNí BOZP OSAmOcENých  

ZAmĚSTNANcŮ PROSTřEDNicTVím  
mODERNích TEchNOlOGií „hODiNEK“
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ČESKá STROJNicKá SPOlEČNOST BilANcOVAlA NA iX. SJEZDu
Členové České strojnické společnosti (dále jen ČSS) 
se přesně ve smyslu stanov scházejí každé čtyři roky 
na sjezdu. 25. března 2023 se uskutečnil již IX. sjezd 
v novodobé historii. Důležitým cílem sjezdu je infor-
movat členskou základnu o všech událostech ve společ-
nosti za uplynulé období. Sjezd proto tradičně reka-
pituloval všechny akce provedené odbornými sekcemi 
včetně akcí s mezinárodním přesahem. Předložil rovněž 
zprávu o hospodaření a také přehled o stavu členské 
základny. Zdůrazněny byly též kvalitní vztahy s Českým 
svazem vědeckotechnických společností (dále jen 
ČSVTS).

ČSS v posledním čtyřletém období rozvíjela svoji čin-
nost se třemi odbornými sekcemi, jmenovitě jsou to 
sekce „hydraulika & pneumatika“- (dále jen cAhP), 
sekce „Tribotechnika a motorová paliva“- (dále jen 
T+MP) a „Strojírenská technologie“- STT. Tyto sekce 
vyvíjejí rozsáhlou činnost a nadále mají zájem o orga-
nizační začlenění pod zavedenou značkou České stroj-
nické společnosti, vzájemně spolupracují a hospodaří 
na principu vzájemné solidarity a těší se z výborně fun-
gujícího společného servisu, který jim poskytuje sekre-
tariát ČSS.

Činnost ČSS byla po vypuknutí epidemie Covidu na jaře 
roku 2020 touto epidemií zásadně poznamenaná. 
Zástupci všech tří odborných sekcí sice postupně refe-
rovali o všech připravovaných akcích svého bohatého 
programu, které však následně musely být převážně 
zrušeny nebo odloženy s nadějí, že za dva či tři měsíce 
bude lépe. Ale bohužel nebylo, a tak ke slovu muselo 
přijít organizování on-line akcí. Již v závěru roku 2020 
a následně v uplynulém roce 2021 si však odborné sek-
ce využívání techniky on-line osvojily a obnovily činnost 
ve značném rozsahu. Z dříve pořádaných seminářů se 
staly webináře! A je příznačné, že webináře sledova-
lo mnoho vysokoškoláků. Evidentně šlo o chvályhodný 
hlad po jiné formě dostupného vzdělávání, než byla v té 
době jen distanční výuka na školách.

To, jak nás omezoval Covid, bylo pro naši činnost zlé. 
Zdá se, že v tuto chvíli se podmínky pro naše aktivity vra-
cí do starých kolejí. Ale ne tak docela, je tu něco navíc, 
a to překvapivě pozitivního. Pryč jsou obavy, že by naši 
členové ztratili chuť se scházet. Vždyť i přestávky s ká-

vou mají svůj smysl a také společenská atmosféra semi-
nářů a konferencí neztrácí svůj význam. Ale „hybridní“ 
účast na seminářích pomocí připojení on-line, kterému 
nás ta zlá doba Covidu naučila, je jednoznačný pokrok. 
Umožňuje to zpřístupnit seminář značnému počtu dal-
ších účastníků, kteří např. v době konání semináře si ne-
mohou dovolit cestovat na větší vzdálenosti, zaneprázd-
něným pracovníkům vyššího managementu to dovoluje 
si vyslechnout alespoň část semináře. Členy naší společ-
nosti jsou také právnické osoby, a jsou obvyklé situace, 
kdy je větší skupině pracovníků takové firmy umožněno 
na dobu konání semináře přerušit práci a ve společné 
místnosti seminář sledovat. Poslání našeho spolku, za-
kotvené ve stanovách – rozšiřovat vědomosti a informa-
ce o novinkách v daném oboru, tak získává daleko širší 
pole působnosti!

Odborná sekce „hydraulika a pneumatika“- cAhP
Aktivity sekce vycházejí především ze zavedené dlou-
holeté tradice pravidelných čtvrtletních setkání. Ta jsou 
vždy spojena s tematickými semináři zaměřenými zejmé-
na na novinky a trendy v oboru hydrauliky a pneumati-
ky. Na semináře jsou zváni nejen všichni členové v sekci 
registrovaní, ale prostřednictvím inzerce i širší technická 
veřejnost. Přehled všech uskutečněných seminářů, resp. 
konferencí v období od posledního sjezdu do dnešního 
dne je v tabulce č. 1. Kromě témat seminářů je v ní vidět 
i počet účastníků. S ohledem na výše uvedené, od roku 
2020 jde o celkový počet účastníků při tzv. hybridní 
účasti, tedy jak fyzicky přítomné, tak připojené on-line. 
Počet účastníků lehce kolísá, ale je radostnou skutečnos-
tí, že v uplynulém období celkově průměrná účast výraz-
ně vzrostla. Příčinou je zřejmě nová možnost připojení 
on-line, ale druhým důvodem je nepochybně to, že se 
daří na program seminářů zařazovat atraktivní témata. 
Dalším pozitivním jevem, který z tabulky nemůže být 
vidět, je věková skladba účastníků. Na semináře chodí 
stále více příslušníků mladší generace. Semináře jsou 
organizovány tradičně tak, že každý seminář má svého 
garanta z řad výkonného výboru sekce.

Vrcholnou akcí sekce Hydrauliky a pneumatiky je po-
řádání mezinárodních konferencí „hydraulika a pne-
umatika“ v pravidelném intervalu dva a půl roku. 
Konference mají již šedesátiletou tradici a v roce 2021 
začátkem června se měla konat již jubilejní 25. konfe-

NOViNKY ČlENŮ SVAZu
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rence. Byla o rok odložena. Přípravy takové mezinárod-
ní konference se musí zahájit s větším předstihem, a tak 
v době jejich zahájení stejně nebylo jisté, zda je roční 
odklad dostatečný. S opatrností se nakonec zvolil kom-
promis pro uspořádání konference s jedním jednacím 
dnem a společenským večerem v předvečer. Konference 
se konala opět v Praze ve dnech 8. - 9. června 2022 
v budově ČSVTS na Novotného lávce a nevyzněla vů-
bec špatně. Bylo prezentováno 12 kvalitních přednášek 
tuzemských i zahraničních účastníků. Následně byly 
vybrané přednášky otištěny v prestižním časopise MM 
SCIENCE JOURNAL. Doprovodné výstavky se zúčastni-
lo 6 firem působících na českém trhu v daném oboru. 
Konference měla i mediálního partnera, a to časopis MM 
Průmyslové spektrum. Dostali jsme v tomto časopise do-
statek prostoru pro propagaci konference v době její 
přípravy. Konference byla vskutku mezinárodní – mezi  
34 účastníky byli nejen sousedé ze Slovenska a Polska, 
ale i zástupci z Turecka a USA. 

Odborná sekce „Tribotechnika a motorová 
paliva“- T+mP
Sekce již dlouhou dobu pořádá s úspěchem kurzy „Základy 
tribotechniky“ a „Nástavbové kurzy tribotechniky“. Tak 

tomu bylo i v uplynulém období, ovšem s vynucenou 
přestávkou v době vrcholící epidemie Covidu. Kurzy jsou 
organizovány jako vícedenní akce a zpravidla jsou velmi 
dobře obsazovány, stále je o ně zájem. Tradičně byly kurzy 
pořádány v Hotelu Ski v Novém Městě na Moravě, v roce 
2022 se kurzy uskutečnily v budově ČSVTS na Novotného 
lávce. Tato záslužná činnost je pak dále doplňována semi-
náři v Praze, zde v budově ČSVTS.

Kompletní přehled všech akcí uspořádaných sekcí T+MP, 
včetně počtu registrovaných účastníků, je v tabulce č. 2.

Také sekce T+MP musela kvůli epidemii Covidu od-
ložit svoji tradiční konferenci, aby ji následně jako 
v pořadí již čtrnáctou s velkým úspěchem uspořádala  
1. a 2. června 2022 v tradičním prostředí hotelu SKI, a to 
s názvem „Paliva, maziva a procesní kapaliny 2022“. 

Na konferenci bylo předneseno 19 příspěvků, zúčastnilo 
se jí 56 pracovníků z oboru a 3 firmy se také prezentova-
ly na doprovodné výstavce. Organizátoři připravili rov-
něž atraktivní doprovodný společenský program, a tak 
i po této stránce konference skončila úspěchem a přísli-
bem opakování do budoucna.

Tabulka č. 1 Přehled akcí odborné sekce cAhP

DATum NáZEV POČET ÚČASTNíKŮ

06.03.2019 Seminář: Tlakové zásobníky a chladiče pro hydrauliku 72

05.06.2019 Seminář: Vysokotlaká hydraulika a její aplikace 50

12.-14.06.2019 Zasedání cETOP v Českém Krumlově v gesci firmy JIHOSTROJ Velešín, 
právnické osoby CAHP

25

11.09.2019 Seminář: Hydraulika Jihostroj Velešín a Argo-Hytos – průřez výrobním 
programem a aplikace

72

27.11.2019 Seminář: Inovativní aplikace v pneumatice 50

03.03.2021 Seminář: Hydraulické systémy tvářecích strojů 90

10.06.2021 Seminář: Těsnění pro hydraulická a pneumatická zařízení 74

15.09.2021 Seminář: Hydraulické vedení, hadice, přípojky 60

01.12.2021 Seminář: Elektrohydraulické stroje 82

02.03.2022 Seminář: Bezpečnost strojních zařízení -hydraulika a pneumatika 94

08.-09.06.2022 25. mezinárodní konference ichP 2022 34

07.09.2022 Seminář: Hydraulické kapaliny - hodnocení čistoty a filtrace 87

07.12.2022 Lineární pohony 53
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Odborná sekce T+MP pokračuje ve vydávání časopisu 
Tribotechnické informace ve frekvenci 2x ročně, který 
vychází pod hlavičkou mediálního partnera časopisu 
TechMagazín a zahrnuje vždy řadu odborných článků 
nejen v návaznosti na semináře či konference.

Díky aktivitě sekce Tribotechnika a motorová paliva se 
Česká strojnická společnost již v roce 2018 aktivně 
zapojila do procesů národní i mezinárodní technické 
standardizace, tj. tvorby českých, evropských i mezi-
národních norem. V této oblasti došlo na počátku roku 
2018 v ČR k zásadní změně, kdy tvorbu českých technic-
kých norem zajišťuje Česká agentura pro standardizaci 
(ČAS), nově zřízená Úřadem pro normalizaci, metrolo-
gii a státní zkušebnictví (ÚNMZ). Česká strojnická spo-
lečnost uzavřela v srpnu 2018 zpracovatelskou smlouvu 
s Českou agenturou pro standardizaci v oblasti tvorby 
norem spadajících do odborné působnosti sekce T+MP, 
tj. zejména pro zkoušení a specifikace paliv a maziv. Jde 
o spolupráci s evropskou technickou komisí CEN TC 19 
Ropné výrobky, maziva a příbuzné produkty a meziná-
rodní technickou komisi ISO/TC 28 Ropa a příbuzné vý-
robky, paliva a maziva z přírodních a syntetických zdro-
jů. Oblast standardizace je také výborným příkladem 
spolupráce mezi odbornými sekcemi. V roce 2021 došlo 

totiž k rozšíření smluvní spolupráce mezi ČSS a ČAS, kdy 
je v rámci činnosti cENTRA TEchNicKé NORmAliZAcE 
pod hlavičkou ČSS zastřešována pro Českou republiku 
i oblast standardizace v oblasti oborů hydrauliky. Zde 
jde o spolupráci s mezinárodní technickou komisí ISO TC 
131 Kapalinové systémy pro přenos síly.

Odborná sekce „Strojírenská technologie“- STT
Sekci založili pedagogičtí pracovníci Vysoké školy tech-
nické a ekonomické (VŠTE) v Českých Budějovicích a čle-
nové této sekce se převážně rekrutují z pracovníků této 
školy. V dnešní době nedostatku technicky vzdělaných 
pracovníků a nedostatečného zájmu o studium technic-
kých oborů je velkou zásluhou převážná náplň sekce, kte-
rou je podpora a spoluorganizování soutěží (technických 
olympiád) projektů studentů středních průmyslových škol. 
Takové akce se však nemohou konat on-line, osobní pří-
tomnost účastníků je nezbytná. Bohužel v době Covidu to  
protiepidemická opatření nedovolovala a činnost sek-
ce byla tudíž v tomto období silně omezená. Mimo to  
organizátoři – pedagogové výše uvedené VŠTE, byli v tom-
to období plně vytíženi organizováním distanční výuky 
na škole, což bylo v tom čase prioritou. Naštěstí se, ale-
spoň v období uvolněných protiepidemických opatření, 
jako např. 17.6.2021, povedlo s úspěchem zorganizovat 

Tabulka č. 2 Přehled akcí odborné sekce T+mP

DATum NáZEV POČET ÚČASTNíKŮ

04.-05.4.2019 Nástavbový kurz tribotechniky 20

15.05.2019 Seminář: Průmyslová maziva a oleje a jejich použití 38

17.-18.10.2019 Základní kurz tribotechniky 19

04.12.2019 Seminář: Standardizace v oblasti paliv, maziv a provozních kapalin 35

02.06.2021 Seminář: Provoz pracovní kapaliny v hydraulickém systému 59

12.-13.10.2021 Základní kurz tribotechniky 19

14.-15.10.2021 Nástavbový kurz tribotechniky 20

20.10.2021 Seminář: Analýzy a ošetřování maziv 34

08.12.2021 Seminář: Automobilová maziva, provozní kapaliny a paliva 
v mobilní technice

36

01.-02.06.2022 14. konference Paliva, maziva a procesní kapaliny 56

11.-12.10.2022 Základní kurz tribotechniky 17

13.-14.10.2022 Nástavbový kurz tribotechniky 16

07.12.2022 Seminář: Maziva a paliva pro úspory energie 25
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jednu z prestižních akcí - krajské kolo soutěže ENERSOL 
(86 účastníků!) zaměřené na energetiku. Jedná se o soutěž 
projektů žáků středních škol týkajících se environmentál-
ních problémů, obnovitelných zdrojů energie apod. Soutěž 
ENERSOL má původ v Holandsku, Česká republika se zapo-
jila – po krajských kolech následuje celostátní a případně 
postup do mezinárodní soutěže. Přehled významných akcí 
sekce STT je uveden v následující tabulce č. 3.

Akce uspořádané Českou strojnickou společností 
ve spolupráci odborných sekcí

Jak již bylo uvedeno, důležitou roli v činnosti ČSS hra-
je spolupráce jednotlivých odborných sekcí. Významné 
společné akce uvádí níže uvedená tabulka č. 4. 

mezinárodní spolupráce
Sekce hydraulika a Pneumatika pod názvem czech 
Asociation for hydraulics and Pneumatics (cAhP) je 
členem prestižní organizace cETOP, která s dlouhou 
tradicí zastřešuje obor na evropské úrovni. Členové osm-
nácti národních oborových asociací jsou předními výrob-
ci hydraulických a pneumatických prvků a systémů a vý-
znamnými hráči na mezinárodních trzích. Organizace 
CETOP byla v minulosti autorem mnoha oborových stan-
dardů, které později byly převzaty jako standardy ISO 
a dodnes je v tomto směru aktivní. Agenda CETOPu je 
dnes velmi obsáhlá, mimo jiné se velmi věnuje oblas-
ti vzdělávání v oboru. Kromě toho, že členství je pres-
tižní záležitostí, tak členství má i jiné přínosy – CAHP 
a její členské firmy - „právnické osoby“ jsou citovány 

Tabulka č. 4 Přehled společných akcí odborných akcí ČSS

DATum NáZEV POČET ÚČASTNíKŮ

02.12.2020 Pracovní kapaliny pro hydraulické systémy;
 formou webináře
 na přednáškách se podílely sekce CAHP a T+MP

101

07.11.2022 Technické plasty, vláknové kompozity a 3D tisk - materiály 
a technologie budoucnosti;
prezentace firmy MURTFELDT

72

Tabulka č. 3 Přehled akcí odborné sekce STT

DATum NáZEV POČET ÚČASTNíKŮ

14.02.2019 Krajské kolo ENERSOL 2019 79

23.04.2019 KONFERENCE o malé elektromobilitě KOME 2019 64

24.04.2019 Krajské kolo SOČ - Jihočeský kraj 37

19.09.2019 KONFERENCE na téma Inovace ve strojírenství - inovační technologie / 
operační technologie IT / OT

13.02.2020 Krajské kolo ENERSOL 2020 89

17.06.2021 Krajské kolo ENERSOL 2021 86

31.1.2022 Online meeting v rámci projektu BENEFIT s palestinskými partnery

14.02.2022 Krajské kolo ENERSOL 2022 v Táboře

03.03.- 04.03. 
2022

Online KickOff DigiCamp meeting

24.-25.03.2022 Mezinárodní technická olympiáda v Českých Budějovicích 50

2022 - 2023 Projekty BENEFIT a DigiCAMP ERASMUS+ tvorba učebních interaktivních 
materiálů na bázi virtuální reality
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při některých veletrzích a výstavách a v každoročně vy-
dávaném sborníku CETOP, který dává přehled o výrob-
cích hydrauliky a pneumatiky, objemu výroby, apod. 
CAHP je každopádně respektovaným členem, spolu se 
Slovinskem jsme byli prvními přijatými členy z postko-
munistického bloku. 

Pro cAhP bylo velkou ctí, že 12. - 14. června 2019 
hostila zasedání cETOPu v Českém Krumlově, při-
čemž zasedání bylo spojeno s oslavami 100 let firmy 
Jihostroj Velešín, významného člena - právnické osoby 
CAHP. Ředitel firmy Jihostroj Ing. Gajdušek zasedání 
zorganizoval a zajistil programově i finančně. Program 
třídenního jednání zahrnoval řadu setkání pracovních 
výborů technických, marketingových, komunikačních 
a vzdělávacích. Jednou z nejzajímavějších částí setkání 
byly ekonomické reporty národních asociací mapující 
trendy vývoje trhu pro období 2019 - 2020. Mezi dal-
ší významné body programu patřila zpráva vzdělávací 
komise CETOP k vývoji vzdělávacích programů fluidní 
techniky, zohledňující téma mechatroniky a elektroniky. 
Účastníci byli veskrze nadšení průběhem zasedání, vy-
soce hodnotili jak projednávaná témata, tak i doprovod-
ný společenský program. CAHP se svého úkolu zřejmě 
zhostila velmi dobře. Za zmínku stojí také to, že sekce 
CAHP má i po rozdělení federace ve svém středu členy 
ze Slovenska, a dokonce ve výkonném výboru, kde se čas 
od času např. zapojují i do přípravy seminářů.

Česká strojnická společnost ve dnech 24. až 28. dub-
na 2023 hostila v Praze v budově ČSVTS zasedání 
evropské technické komise cEN Tc 19 Ropné výrob-
ky, maziva a příbuzné produkty, které se koná pravi-
delně jednou za dva roky. Pětidenní akce se zúčastni-
lo celkem 89 zástupců z 19 evropských zemí a Turecka. 
Akce byla podpořena a sponzorována Českou agenturou 
pro standardizaci a petrolejářskými společnostmi MOL 
a ORLEN Unipetrol. Jednání v pracovních skupinách byla 
mimořádně zajímavá zejména s ohledem na emisní cíle 
v oblasti motorových paliv. Významnou součástí akce 
byl i seminář regionálních zástupců (ČR a SR) na téma 
„Motorová paliva dnes a v budoucnosti“, kde zazněly za-
jímavé přednášky prostřednictvím zástupců České stroj-
nické společnosti, Ministerstva průmyslu a obchodu ČR,  
MOL, ORLEN Unipetrol, České vodíkové technologické 
platformy (HYTEP) a Svazu chemického průmyslu ČR. 
Potěšující bylo velmi kladné formální i neformální hod-
nocení našeho pořadatelství i úrovně celého zasedání. 

Budoucnost České strojnické společnosti
IX. sjezd ČSS byl významným milníkem ve vývoji spo-
lečnosti, neboť v souladu se stanovami zvolil nové ve-
dení - Radu společnosti i kontrolní orgán Dozorčí radu. 
Je zřejmé, že bude dobrá vůle a velký důraz směřující 
k dalšímu prohloubení spolupráce odborných sekcí i za-
pojení do mezinárodních aktivit. Zájem o členství zůstá-
vá stabilní a těšíme se na spolupráci s několika novými 
významnými členy. ČSS má v plánu vyvíjet se v moderní 
spolek – profesní a odbornou asociaci, který bude platný 
při řešení současných palčivých problémů společnosti, 
jako jsou technické vzdělávání, přechod k uhlíkově ne-
utrální a cirkulární ekonomice, úspory energií, ochrana 
životního prostředí a zvyšování kvality života. K tomu je 
nutné klást důraz na oslovení mladé generace prostřed-
nictvím moderních médií, jako jsou například sociální 
sítě. Po sjezdu dochází také ke změně na sekretariátu 
ČSS. V této souvislosti je na místě jmenovitě poděkovat 
paní Haně Valentové za dlouholetou spolupráci, maxi-
mální vstřícnost, ochotu a nasazení v zájmu ČSS a po-
přát vše nejlepší, zdraví a spokojenost do dalšího života.

ing. Přemysl malý, cSc.
ing. Petr Kříž
dosavadní a současný předseda České strojnické 
společnosti
www.strojnicka-spolecnost.cz

NOViNKY ČlENŮ SVAZu



ZPRAVODAJ ČSVTS 311
ZPRAVODAJ ČSVTS
KVĚTEN 2023

zpět na obsah
31

SPOlEČNOST PRO VZDĚláVáNí A mláDEž ČSVTS, z.s. 
Jarní Agora 2023

Agora je konference o informačních a komunikač-
ních technologiích pro uživatele se zrakovým po-
stižením, kterou od roku 2015 pořádá Středisko 
Teiresiás Masarykovy univerzity ve svých prostorách 
na Komenského náměstí 2 v Brně.

Nebývalý rozmach informačních a komunikačních tech-
nologií – ruku v ruce s aktivitami, vedoucími k jejich 
zpřístupňování – způsobil, že uživatelé s těžkým posti-
žením zraku mají dnes k dispozici nepřeberné množství 
pomůcek a služeb, postavených právě na informačních 
a komunikačních technologiích.

Tato řešení jsou pro ně dnes relativně snadno dostupná 
a mohou je tak využívat ke kompenzaci svého těžkého 
zrakového postižení. Ne vždy je ale umí používat efek-
tivně či využívat všechny možnosti, které jsou jim nabí-
zeny, případně nemají přehled o aktuální nabídce a do-
stupných možnostech.

Cílem konference je právě zvýšit digitální gramotnost 
uživatelů se zrakovým postižením a umožnit jim vy-
užívat aktuálně dostupné informační a komunikační 
technologie. 

https://poslepu.cz/

RNDr. irena Peterková
Společnost pro vzdělávání a mládež ČSVTS, z.s.

Středoškoláci nahlédnou na T-Expedici pod pokličku vědy
V létě pořádá Talnet, z. s. (kolektivní člen Společnosti 
pro vzdělávání a mládež ČSVTS, z.s.) akci s názvem 
T-Expedice pro náctileté nadané a motivované žáky 
z celé republiky. T-Expedice je již tradiční akce, která 
se poprvé konala v roce 2013. Pro žáky se mnohdy jed-
ná o první setkání s opravdovým vědeckým výzkumem 
– někteří z nich připravují koncepci vědeckých projektů 
a další se přidávají jako členové badatelského týmu, kte-
rý daný projekt realizuje. 

Účastníci tak procházejí složitým procesem vědeckého 
výzkumu od počáteční formulace problému, rešerší, 
přípravy experimentů a metodiky přes realizaci, řešení 
problémů a získávání závěrů až po prezentaci své práce 
na poster session a ve článku pro souhrnný sborník od-
borných článků. Kromě odborných kompetencí rozvíjejí 
také dovednosti jako efektivní práce v týmu, spolupráce 
a komunikace. Témata badatelských záměrů bývají velmi 
oborově pestrá – letos žáky čeká práce na mionovém te-
leskopu, prvcích chytré domácnosti, otevřených fyzikál-
ních úlohách, historii, kunsthistorii, biologii rostlin a bo-
tanice. Již nyní probíhá distanční příprava týmů, která 
vyvrcholí týdenním letním bádáním. 

Letošní 11. ročník T-Expedice 2023 se bude konat 
v Olomouci ve spolupráci s místním Vlastivědným mu-
zeem od soboty 19. srpna do soboty 26. srpna 2023. 
Většina sekcí stále přijímá přihlášky. Více informací je 
k nalezení na webu t-expedice.cz. 

Bc. Anna Korytářová
Talnet, z. s.

NOViNKY ČlENŮ SVAZu



ZPRAVODAJ ČSVTS 321
ZPRAVODAJ ČSVTS
KVĚTEN 2023

zpět na obsah
32

NOViNKY ČlENŮ SVAZu



ZPRAVODAJ ČSVTS 331
ZPRAVODAJ ČSVTS
KVĚTEN 2023

zpět na obsah
33

NOViNKY Z DOmŮ TEchNiKY

DŮm TEchNiKY ČESKé BuDĚJOVicE, spol. s r.o.
Z NAŠí ČiNNOSTi….
První čtvrtletí roku 2023 bylo v Domě techniky České 
Budějovice ve znamení příprav 26. ročníku konferen-
ce požární ochrany s mezinárodní účastí Červený ko-
hout 2023, která se konala ve dnech 18. – 19. 4. 2023 
v Clarion Congress Hotelu České Budějovice. 

Konference je určena pro širokou odbornou veřejnost 
působící na úseku požární ochrany, zejména pro pří-
slušníky a zaměstnance Hasičského záchranného sboru 
ČR a Hasičského a záchranného zboru SR, odborně způ-
sobilé osoby a techniky požární ochrany, autorizované 
osoby činné v oblasti požární bezpečnosti staveb, vyu-
čující středních a vysokých škol zabývajících se požární 
ochranou, pracovníky pojišťoven, obecních úřadů všech 
typů, projektanty, zástupce firem vyrábějících požární 
techniku, věcné prostředky požární ochrany i požárně 
bezpečnostní zařízení a další.

Konference je zaměřena na opatření při předcházení po-
žárům, na oblast požární bezpečnosti staveb, bezpečné 
provozování staveb, ale i na hašení požárů a s tím souvi-
sející organizaci jednotek požární ochrany a další opatře-
ní. Mezi zajímavá a vyhledávaná témata patřila přednáš-
ka „Požár v Českém Švýcarsku“ nebo „Velkorozměrové 
testy hašení lithium-iontových automobilových baterií“, 
ale i „Požáry elektromobilů“ nebo „Vzdělávání v požární 
ochraně s využitím virtuální reality“ a mnohá další za-
jímavá témata. Přednášky byly směrovány do praktické 
roviny, aby posluchači mohli nové znalosti použít ve své 
praxi. Cílem jednání bylo omezení vzniku požárů, příp. 
snižování škod způsobených požáry.

O tom, že konference je skutečně mezinárodní, svěd-
čí i vystoupení přednášejících z Maďarska a Slovenska 
v rámci odborného programu. V komerčních vstupech se 
představili zástupci firem z Čech, Slovenska, Rakouska, 
Německa nebo Španělska, jejichž pobočky nebo dceřiné 
společnosti podnikají na území ČR. Součástí konference 
byly i firemní prezentace, kde se představilo na dvacet 
firem. Konference se těší každoročně hojné účasti. I v le-
tošním roce se jí zúčastnilo více než 300 účastníků.

V průběhu ledna – března 2023 jsme nezaháleli ani 
v dalších aktivitách a uspořádali jsme semináře, školení 
a kurzy, které již patří do stálé nabídky domu techniky.

Patří sem např. seminář Metrologie v praxi, který pořádá-
me ve spolupráci s ČSJ z.s. – regionální centrum kvality 
České Budějovice. Společně připravujeme v průběhu roku 
Kurz interních auditorů pro QMS a EMS, školení MSA 
a odborný seminář konaný v rámci Evropského týdne 
kvality ( EQW).

V oblasti periodických školení jsme v lednu – březnu 
2023 uskutečnili 4 školení elektrotechniků podle záko-
na č. 250/2021 Sb.– dříve vyhláška č. 50/78 Sb. Školíme 
jak v domě techniky, tak přímo ve firmách. Tato forma 
se stává čím dál více vyhledávanější a poptávku na ško-
lení přímo v organizaci registrujeme i na nadcházející 
období.

Do této kategorie patří i školení BOZP a PO – dle po-
žadavku firem – školíme např. práce ve výškách, revize 
osobních a ochranných prostředků a jejich využití v pra-
xi, školení PO firemního managementu i řadových za-
městnanců, vstupní a periodická školení.
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Dům techniky zrealizoval v daném období jeden rekva-
lifikační kurz Obsluhy manipulačních vozíků pro Úřady 
práce Jihočeského regionu a dále několik rekvalifikačních 
kurzů z oblasti péče o tělo, formou zvolené rekvalifikace.

Aktuální nabídka vzdělávacích akcí je zveřejněna na webo-
vých stránkách domu techniky: www.dumtechnikycb.cz

martina marková
jednatelka Domu techniky České Budějovice, spol. s r.o.
www.dumtechnikycb.cz

DTO cZ, s.r.o. (DříVE DŮm TEchNiKY OSTRAVA)
DTO cZ – vzdělávání jak má být

Vzdělávání dospělých s perspektivou
Ekonomika směřuje ke zmírnění růstu, přesto poptáv-
ka po specifických dovednostech je silná a talentů 
je stále nedostatek. Zaměstnavatelé i nadále hledají 
cesty, jak správně kombinovat lidi, technologie a do-
vednosti, aby se vypořádali s budoucí ekonomickou 
nejistotou. V ČR je asi 5 milionů ekonomicky aktiv-
ních obyvatel, ale dá se očekávat, že mnohé profese 
budou zanikat, a mohly by postihnout až 1 milion lidí. 
Otevírá se příležitost pro další vzdělávání; ať pro změ-
nu nebo rozšíření kvalifikace, tak třeba pro získání no-
vých dovedností.

Lidé projevují větší ochotu a zájem o další vzdělávání, 
dokonce více, než nabízejí a nebo plánují zaměstnava-
telé. Riziko ztráty zaměstnání, a tím změna kvalifikace, 

nebo nutnost získání nových dovedností vidí lidé jako 
určující výhodu v budoucnu. Být flexibilní se jeví jako 
jeden z určujících trendů. Na toto reagujeme v DTO CZ 
stálou širokou nabídkou kurzů od manažerských doved-
ností, přes technické profese, rekvalifikace, autorizované 
zkoušky až po kurzy měkkých dovedností.

Pandemie „přinesla“ nové pojetí vzdělávání. Online se 
stal neodmyslitelnou součástí nejen firemního vzdělá-
vání. Stále více se k němu kloní i mnoho klientů, kteří 
se chtějí sami vzdělávat. Popřípadě očekávají možnost 
výběru – absolvovat něco prezenčně a něco online. Této 
formě se říká hybridní vzdělávání. A vůbec není domi-
nantní jen pro generaci Z. Proto v DTO CZ se snažíme 
stále více a více kurzů nabízet hybridní formou.

Poslední vývoj ještě přinesl jeden moment. Dynamika 
doby klade stále více nároků na čas v práci. Času je stá-

NOViNKY Z DOmŮ TEchNiKY



ZPRAVODAJ ČSVTS 351
ZPRAVODAJ ČSVTS
KVĚTEN 2023

zpět na obsah
35

le méně a méně. Zájem o vzdělávání sice je, ale není 
kdy. Proto se zvyšuje tlak na zkrácení doby vzdělává-
ní, a soustředění se více na výuku pasáží a témat, kte-
rá mohou činit v aplikaci problémy. Co je možné, jsou 
ochotni si lidé nastudovat sami. A také se více vyžaduje 
okamžitá aplikovatelnost nových poznatků a dovednos-
tí. Ne že jednou by se mohlo hodit, ale hned zítra chci 
použít. Do nabídky kurzů DTO CZ zařazujme tzv. kurzy 
V KOSTCE, což znamená ve výsledku významné zkrácení 
doby. Lektorský sbor se shodne nad podstatnými a nej-
důležitějšími tématy, které poté nabízí k výuce.

Kurzy a školení v DTO cZ
V nabídce vzdělávacích akcí pro rok 2023 je připravena 
řada kurzů a školení z různých oblastí a všech možných 
témat. Od měkkých dovedností po tvrdé (profesní).

Kurzy lze absolvovat prezenčně nebo online, jako ote-
vřené v DTO CZ nebo přímo v organizaci na zakázku. 
Podrobně se lze s nabídkou seznámit na web stránkách 
www.dtocz.cz. 

Dále uvádíme jen rámcový přehled:
 -  Bezpečnost informací a GDPR
 -  Novinky v legislativě
 -  BOZP
 -  Péče o tělo - kosmetika, manikúra, pedikúra, masérství
 -  Ekologie, EMS
 -  Plasty – výroba a zpracování
 -  Mistři v podniku
 -  Pracovník v sociálních službách
 -  Kvalita a speciální nástroje a techniky v automotive
 -  Radiační ochrana
 -  Lidské zdroje a personalistika

 -  Rekvalifikační kurzy
 -  Logistika, nákup, skladování
 -  Správa majetku a provoz budov
 -  Měkké dovednosti
 -  Štíhlá výroba, procesy, projekty
 -  Metrologie a zkušebnictví
 -  Technické profese a technická zařízení
 -  Účetnictví a daně

ing. Alan Vápeníček, cSc.
jednatel DTO CZ, s.r.o. Ostrava
www.dtocz.cz

NOViNKY Z DOmŮ TEchNiKY
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Odborná činnost v Domě techniky Pardubice

Dům techniky Pardubice v prvním pololetí roku 2023 
pokračoval v realizaci školení odborných technických 
profesí.

V kurzech odborné způsobilosti byli proškoleni stroj-
níci stavebních strojů, elektrikáři, lešenáři, jeřábníci 
a vazači břemen. Konaly se kurzy obsluha pil a křovi-
nořezů, obsluhy vysokozdvižných vozíků a kurzy práce 
ve výškách. 

Kurzy probíhaly v prostorách domu techniky, ale v sou-
časné době dům techniky registruje zvyšující se zájem 
regionálních výrobních firem, kde školení probíhají 
v místě jejich provozu. Na základě získané akreditace 
MPSV ČR byly též realizovány zkoušky z odborné způ-
sobilosti k zajišťování úkolů v prevenci rizik v oblasti 
BOZP. 

ing. lenka Černá
jednatelka Domu techniky Pardubice spol. s r.o.
www.dtpce.cz

DŮm TEchNiKY PARDuBicE spol. s r.o.
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DŮm TEchNiKY PlZEň spol. s r.o.
Odborná činnost 
DT Plzeň zahájil rok 2023 v souladu s plánem vzdělá-
vacích akcí. V I. čtvrtletí 2023 proběhly vzdělávací akce 
z oblasti jako např.: BOZP, interní auditor kvality, životní 
prostředí, požární ochrana, obsluha VZV, moderní tech-
nologie v obrábění, tepelné zpracování materiálu, čte-
ní výkresové dokumentace. Z hlediska délky kurzů jsou 
preferovány krátkodobé intenzivní kurzy. Zvláštní pozor-
nost věnujeme kvalifikačnímu vzdělávání (školení topičů 
a obsluh kotelen, školení elektrotechniků podle zákona 
č. 250/2021 Sb.), které vyžaduje zákon. 

a) firemní vzdělávání: u zákazníka se realizovaly pře-
vážně kurzy z oblasti kvality, životního prostředí, bez-
pečnosti práce, výpočetní techniky, a technického kres-
lení. Tyto aktivity byly určeny pro techniky, specialisty, 
řídící pracovníky, technology a projektanty v různých 
oblastech a úrovních řízení podnikatelského sektoru, ale 
také pro pracovníky řemeslných a obslužných profesí. 

b) Rekvalifikace: ve spolupráci s Úřady práce zajišťujeme 
zvolené rekvalifikační kurzy jako např.: obsluha motoro-
vých vozíků, personalistika, asistentky sekretářky a tech-
nik BOZP včetně zkoušek s příslušnými akreditacemi. 

c) Zkoušky osob odborně způsobilých: v domě techni-
ky proběhly 3 zkoušky podle nové akreditace dle zákona 
č. 309/2006 Sb., osob odborně způsobilých v prevenci 
rizik v bezpečnosti a ochraně zdraví při práci a 3 zkoušky 
podle nového zákona č. 250/2021 Sb., bývalá vyhláška 
elektro č. 50/1978 Sb.

ing. Jiří Vavřička
jednatel Domu techniky Plzeň spol. s r.o.
www.dtplzen.cz

Zvolená rekvalifikace Základy podnikáníZvolená rekvalifikace Obsluha motorových vozíků 

Kurz Moderní technologie v obráběníŠkolení podle nového zákona č. 250/2021 Sb. 
(bývalá vyhláška č. 50/1978 Sb.)

NOViNKY Z DOmŮ TEchNiKY
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Koncem roku 2022 proběhla vrcholná celosvětová jed-
nání ke dvěma klíčovým oblastem životního prostředí – 
klimatické změně a k biologické rozmanitosti.

27. zasedání Konference smluvních stran uN 
convention on climate change (cOP 27) se kona-
lo ve dnech 6. – 20. listopadu 2022 v Sharm El-Sheikh, 
Egypt. Souběžně probíhalo 4. zasedání Konference 
smluvních stran sloužící jako setkání smluvních  
stran k Paris Agreement (CMA 4), 17. zasedání Konference 
smluvních stran sloužící jako zasedání Montrealského 
protokolu (CMP 17), 57. zasedání Poradního orgánu pro 
implementaci (SBI 57) a 57. zasedání Poradního orgánu 
pro vědecké a technologické záležitosti (SBSTA 57). 

Hlavní otázkou složitých jednání byly záležitosti finanč-
ního zabezpečení plnění závazků, především financování 
ztrát a škod („loss and damage“) způsobených změnou 
klimatu. Zřízen byl pro tyto účely zvláštní fond s tím, že 
detaily finančního zabezpečení budou řešeny v následu-
jících letech. Další klíčové otázky se týkaly zmírňování 
dopadů (mitigation) a adaptace na změny klimatu, pře-
devším Global Goal of Adaptation (GGA) a snahy redu-
kovat emise do r. 2030 („kritická dekáda“). Významným 
se stalo rovněž přijetí dvou zastřešujících rozhodnutí, 
nazvaných společně Sharm El-Sheikh Implementation 
Plan. Ten se dotýká oblastí vědy, energie, motivačních 
opatření, adaptace na změny, ztrát a škod, a financová-
ní. Navazuje na některé dokumenty přijaté v předcho-
zích obdobích, např. Glasgow Climate Pact, nationally 

determined contributions (NDCs), Paris Agreement. 
Tradičně nechyběla výzva k rozvinutým státům ke zvý-
šení podpory opatření ve státech rozvojových směřují-
cích ke zmírnění dopadů a adaptaci na změny, a záro-
veň výzva i ostatním státům přispívat na daná opatření 
dobrovolně. Součástí zasedání byl též Sharm El-Sheikh 
Implementation Summit. 

15. zasedání smluvních stran Úmluvy o biologic-
ké rozmanitosti - 15th meeting of the conference of 
the Parties (cOP 15) to the convention on Biological 
Diversity (cBD)

Proběhlo ve dnech 5. – 17. prosince 2022 v kanadském 
Montrealu. Bylo spojeno s jednáním o protokolech 
k Úmluvě o biologické rozmanitosti - 10. zasedáním 
Cartagenského protokolu - 10th meeting of the COP 
serving as the meeting of the parties to the Cartagena 
Protocol on Biosafety (CP COP/MOP 10) a 4. zasedáním 
Nagojského protokolu - fourth meeting of the Nagoya 
Protocol on Access and Benefit-sharing (NP COP/MOP 4). 
Hlavním bodem jednání bylo dokončení a přijetí doku-
mentu The Post-2020 Global Biodiversity framework 
(GBf). Významným přínosem je kvantifikace přijatých 
cílů. Klíčovým závazkem je zahrnutí 30 % území v celo-
světovém měřítku do režimu ochrany, a to jak sucho-
zemského, tak i mořského. Další důležité body zahrnu-
jí implementaci úmluvy a protokolů, otázka související 
s digitálním sekvenováním - rozdělování přínosů z vyu-
žívání „digital sequence information (DSI)”, a v nepo-
slední řadě mobilizaci zdrojů a financování potřebných 
opatření (to bylo navýšeno). Poprvé od přijetí úmluvy 
byly projednávány škodlivé dotace – „harmful subsidi-
es“ (na které upozorňovala již v devadesátých letech 
tehdejší UNEP Executive Director Elizabeth Dowdeswell, 
ve funkci 1992–1996). 

K závěrům těchto významných jednání uspořádala za-
čátkem r. 2023 společnost STUŽ akce pro zájemce i z šir-
ší veřejnosti (ke změně klimatu za spolupráce s AV ČR), 
za účasti hlavních zástupců ČR na těchto zasedáních.

Březen 2023 zaznamenal několik jednání týkajících se 
ochrany oceánů. Nejvýznamnější se stalo zasedání 

žiVOTNí PROSTřEDí
řEŠENí OTáZEK SOuČASNéhO STAVu

Mezinárodní jednání ke změně klimatu

KAlEiDOSKOP iNfORmAcí A ZAJímAVOSTí



ZPRAVODAJ ČSVTS 391
ZPRAVODAJ ČSVTS
KVĚTEN 2023

zpět na obsah
39

KAlEiDOSKOP iNfORmAcí A ZAJímAVOSTí

k úmluvě UN Convention on the Law of the Sea (UNCLOS), 
které projednávalo novou smlouvu na ochranu biologic-
ké rozmanitosti mezinárodních vod - conservation and 
use of marine Biodiversity of Areas Beyond National 
Jurisdiction (BBNJ). Jednání probíhalo v New Yorku 
ve dnech 20. února – 4. března. Po složitých jednáních, 
která završila předcházející patnáctileté diskuse a pětile-
tá dojednávání, byly přijaty zásady nové smlouvy (zbý-
vá dojednat administrativní detaily). Této události byla 
věnována pozornost ze strany našich médií (paradoxně 
téměř stejná jako výše zmíněným hlavním zasedáním). 
Přitom hlavním výstupem se stal závazek zahrnout pod 
statut ochrany 30 % rozlohy mezinárodních vod oceánů  
do r. 2030, což zahrnuje již zmíněný The post-2020 
global biodiversity framework, přijatý na zasedání k bio-
logické rozmanitosti. 

Na tuto událost navázalo 20. března zasedání monaco 
Blue initiative (mBi 14). Projednávány byly chráněné 
oblasti oceánů (zmíněný závazek do r. 2030), obnova 
mořských ekosystémů a ochrana Středozemního moře. 
Tato iniciativa byla založena v r. 2010 a každoroční za-
sedání spoluorganizují Oceanographic Institute – Prince 
Albert I of Monaco Foundation a Prince Albert II Monaco 
Foundation. 

Český spolek pro péči o životní prostředí věnuje znač-
nou pozornost problematice odpadů (v r. 2022 seminá-
ře k odpadům ze zdravotnictví, ve spolupráci se Státním 
zdravotním ústavem, či seminář - Sešlost přátel historicky 
zatížených a postižených odpady‚ věnovaný historii hos-
podaření s odpady; podrobněji viz Zpravodaj Českého 
spolku pro péči o životní prostředí, č. 2/2022). 

Na mezinárodní úrovni proběhla na počátku roku 2023 
následující jednání související s touto problematikou: prv-
ní jednání Open-ended Working Group on a Science-
Policy Panel for chemicals, Waste and Pollution  
(30. ledna – 3. února), dále 13. zasedání Open-ended 
Working Group of the Basel convention on the Control 
of Transboundary Movements of Hazardous Wastes 
and their Disposal (21. – 23. února) a čtvrté zasedá-
ní k international Process for considering Strategic 
Approach to international chemical management 
(SAicm) and the Sound management of chemicals 
and Waste Beyond 2020 (27. února – 3. března). Valné 
shromáždění OSN v r. 2022 rozhodlo o ustavení Science-
Policy Panel for Chemicals, Waste and Pollution, který by 
měl přispět k správnému řízení zacházení s chemikáliemi 
a odpady a k prevenci znečištění. Pracovní skupina pro-
jednávala obsah zaměření a fungování panelu. Pracovní 
skupina k Basilejské úmluvě se na svém zasedání sou-
středila především na legislativní a technické záležitos-
ti, které by měly být předmětem jednání na Konferenci 
smluvních stran Basilejské úmluvy (COP 16) v květnu 
2023. Strategic Approach to International Chemical 
Management (SAICM) vznikl v r. 2006 jako dobrovolné 
sdružení různých subjektů a zástupců resortních politik 
na podporu bezpečného zacházení s chemikáliemi v glo-
bálním měřítku. Poslední jednání se soustředilo na im-
plementační mechanismy a na záležitosti, které by měly 
být řešeny na pátém zasedání International Conference 
on Chemical Management (ICCM5), konaném v Bonnu 
v září 2023.

Kromě zmíněných klíčových jednání je možné za rok 
2022 ještě doplnit následující důležitá zasedání:
 -  Meeting of the Parties Montrealského protokolu  

(MOP 34)
 -  Konference smluvních stran Mezinárodní úmluvy 

Konference smluvních stran Úmluvy o biologické rozmanitosti

Jednání k Basilejské úmluvě
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o mokřadech mezinárodního významu (COP 14)
 -  Konference smluvních stran Úmluvy o mezinárodním 

obchodu s ohroženými druhy (COP 19)
 -  37. UN-Water Meeting
 -  Intergovernmental Forum on Mining, Minerals, Metals 

and Sustainable Development (AGM 18)
 -  63. zasedání Global Environment Facility (GEF) Council 

Zdroje: 
 -  IIISD Reporting Services
 -  ITWN News Service
 -  Webové stránky mezinárodních úmluv 
 -  Foto - mezinárodní zdroje

ing. milena Roudná, cSc.
Český spolek pro péči o životní prostředí
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ROZlOuČENí

ing. ANTONíN SVOBODA
Vážení čtenáři Zpravodaje ČSVTS z. s. a pamětníci z jed-
notlivých vědeckotechnických společností na Novotného 
lávce. 

Se zármutkem v duši se s Vámi chceme podělit o smutné 
sdělení, že dne 16. prosince 2022 zemřel ve věku nedoži-
tých 87 let dlouholetý člen a sekretář České zemědělské 
společnosti z. s. Ing. Antonín Svoboda. Česká zeměděl-
ská společnost z. s. byla jednou ze zakládajících společ-
ností Svazu a Ing. A. Svoboda byl jedním z těch, kteří byli 
u těchto začátků. Ing. A. Svoboda se od prvopočátku ak-
tivně podílel na organizaci široké palety odborných akcí 
zemědělské společnosti. Organizoval přednášky, odbor-
né semináře, exkurze a řadu dalších aktivit pro zeměděl-
skou veřejnost. Velký podíl měl na realizaci zahraničních 
tematických zájezdů většinou do zemědělsky vyspělých 
zemí. Není možné opomenout ani jeho dlouholeté za-
pojení do odborářské práce ve prospěch zaměstnanců 
Svazu včetně organizace různých rekreačních pobytů 
v tuzemsku i v zahraničí. Ing. A. Svoboda se angažoval 
v České zemědělské společnosti z. s. až do posledních 
dnů svého života. Jeho jméno určitě zůstane v paměti 
řadě lidí, kteří v posledních padesáti letech prošli budo-
vou Svazu na Novotného lávce.

Čest jeho památce.
Rada České zemědělské společnosti z. s. 
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Předsednictvo

ing. EVA BlEJchAřOVá 
ing. ZDENKA DAhiNTEROVá, EuR iNG

Ekonomická komise

ing. VlADimíR mAlEČEK
ing. luDmilA muTíNSKá 

Komise pro vzdělávání a inovace

ing. iNG. OlGA TŮmOVá, cSc.

Dům techniky Pardubice spol. s r. o.

ing. lENKA ČERNá 

SRDEČNĚ GRATuluJEmE JuBilANTŮm A PřEJEmE Jim hODNĚ ZDRAVí, 
ŠTĚSTí, žiVOTNíhO OPTimiZmu A ÚSPĚchŮ JAK V PRAcOVNím,  
TAK V OSOBNím žiVOTĚ.

VŠEchNO NEJlEPŠí!

žiVOTNí JuBilEA
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REKREAČNí ZAříZENí

KYTlicE – míSTO ODPOČiNKu NEBO PRácE 
rekreační a školicí prostory ČSVTS

ČSVTS nabízí rekreační a školicí prostory v ma-
lebné vesničce Kytlice v chKO lužické hory 
a na okraji národního parku České Švýcarsko.

Rekreační a školicí zařízení je po úplné rekonstruk-
ci a poskytuje ubytování v pěti plně vybavených 
apartmánech pro 3–4 osoby. Školicí místnost se 
dá v případě potřeby také využít pro ubytování 
až 7 osob. 

K dispozici jsou garáže, které se dají použít také 
k uskladnění jízdních kol v případě aktivních 
dovolených. Kromě turistiky a cykloturistiky 
v CHKO Lužické hory a v nedalekém Českosaském 
Švýcarsku, poskytuje sportovní vyžití i blízká obec 
Jiřetín pod Jedlovou (plážový volejbal, nohejbal, 
fotbal, tenis, minigolf, venkovní bazén, v zimě ly-
žařské trasy), a to vše obklopené lesy a zvlněnou 
krajinou. Kouzelná je i jízda místní lokálkou. Kytlice 
se proslavila koncentrací chalupářů z řad známých 
osobností především z oblasti kultury. Pohádkově 
malebné prostředí v horách sopečného původu, 
udržované roubenky, jezírko s vodníkem, koně, 
lesní divadlo, říčka Kamenice, to vše vytváří poho-
du, dodává klid a dává možnost na chvíli zvolnit 
tempo nebo se plně soustředit… Hospůdka vzdá-
lená asi 200 m s dobrým jídlem a rodinnou atmo-
sférou podtrhuje hezké chvíle strávené v Kytlici.

POZOR ZmĚNA  cENY PRONáJmu OD 1. 1. 2023

červenec - srpen
850 Kč včetně DPH za apartmán a noc
ostatní měsíce
700 Kč včetně DPH za apartmán a noc

V případě požadavku na dobíjení auta na elek-
trický  (hybridní) pohon činí poplatek 1 000 Kč 
za každé nabití.
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World Federation of Engineering Organizations

Fédération Mondiale des Organisations d’Ingénieurs

World Federation of Engineering Organizations

Fédération Mondiale des Organisations d’Ingénieurs




